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KRIS V ZDA
Na kliniki v Los Angelesu je Kris 
v četrtek, 21. novembra, ob 18. 
uri prejel zdravilo, za katerega 
je finančna sredstva zbirala vsa 
Slovenija.
Stran 4

PRAZNIK KAKIJEV
Kaki je postal zelo priljubljen sadež, 
iz katerega ljudje ustvarjajo že 
prav vse. Sladice, kruh, sladoled, 
marmelade, kis, naravne kreme.
Stran 24-25
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JOTA
Jota je tipična jed, ki jo v Istri 
pripravljajo že stoletja. Njeno ime 
sega v čase, ko so v naše kraje 
prihajali Rimljani in z njimi Galci, 
resnični Asteriksi in Obeliksi.
Stran 26

ALENKA 
ARTNIK
Ta šport je nevaren, če 
se ga lotiš neumno kot 
rekreativec na dopustu.
Stran 10-12

BENJAMIN 
LIČER

ČRNI 
PETEK

OBALNI POSLANCI
Stran 5-7

PORTOROŠKA 
PLAŽA
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Spoštovani bralci!
Zares nimam pojma, zakaj so zamenjali celotno 

vodstvo Petrola. In verjetno nisem edini. Na 
koncu dneva pa tudi ne vem, ali je to zares 
pomembno ali ne. Se mi pa zdi nekaj drugega 
povezanega s Petrolom vseeno pomembno. 
Verjetno ste vsi že kdaj pogledali ali vsaj prebrali 
opise poslovnih prostorov velikih multinacionalk, 
kot sta Google ali Microsoft. Prostori za počitek 
in sprostitev v vsakem nadstropju, sadje in 
različne pijače, ki so zastonj ves čas na voljo tam 
zaposlenim. Pred par meseci sem bil v enem od 
takih podjetij v tujini in me je zares zanimalo, ali 
so video zapisi njihovih prostorov zgolj dobri 
PR-prispevki ali ustrezajo resnici. V resnici je vse 
še boljše in lepše. V vsakem nadstropju avtomat 
za kavo, košare s svežim sadjem in hladilniki z 
vsemi mogočimi pijačami. V vsakem nadstropju 
prostori za sprostitev, ponekod posebne sobe za 
igranje video igric, v vsakem nadstropju otroški 
kotiček za otroke zaposlenih. Poleg tega seveda 
skrbijo za zaposlene tudi na druge načine. Ne 
samo z dobro plačo (avtorskih honorarjev in  
raznih s.p.-jev ne poznajo), zaposlenim ponujajo 
popuste v trgovinah s hrano in oblekami, 
posebna vabila na kino premiere... Petrol je 
poskušal pod bivšim vodstvom zgraditi nekaj 
podobnega za svoje zaposlene, z argumentom, 
da želijo v svojo sredino privabiti najboljše kadre. 
Isti mediji, ki so hvalili prostore Googla, Yahooja 
ali Microsofta, so se spravili na polno na Petrolov 
projekt. Glavni argument: poglejte, kaj hočejo 
zgraditi za svoje zaposlene z našim denarjem. V 
Sloveniji je še vedno izjemno tvegano odstopati 
od povprečja. Nekaj časa sicer lahko preživiš kot 
malo boljši od drugih, ampak dolgoročno te bo 
že nekdo nekje dobil in te skušal spraviti nazaj v 
sivo povprečje.

Vaš in sedaj tudi naš novinar Boris Šuligoj 
je eden izmed teh, ki je izstopal iz povprečja 
in  je letos dobil življenjsko nagrado za svoje 
novinarsko delo. Podelili so mu jo njegovi kolegi 
novinarji. Mi bomo seveda naredili vse za to, da 
bo še vedno naš in vaš novinar, ki bo še naprej 
pisal o nevarnostih povprečja in pomenu tega, 
da tako kot on, lahko gremo naprej samo, če 
štrlimo iz sivega povprečja.

Tomaž Perovič
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PORTOROŽ MORA 
UREDITI PLAŽE Napisal 

Boris Šuligoj

Turisti so v posebni raziskavi Turističnega 
združenja Portorož v letu 2018 
portoroškim plažam dali oceno 3,5. 

Odgovorni v občini bi skupaj s civilnimi 
iniciativami morali že zdavnaj biti plat zvona, saj 
za plaže in obalo nasploh v večini naših obalnih 
krajev ni ravno zgledno poskrbljeno. Razpravo, ki 
sta jo sprožila dva svetnika o zanju sporni oddaji 
dela portoroške Centralne plaže podnajemniku 
Hotelu Palace, je mogoče dobrohotno razumeti 
kot priložnost za temeljit premislek o ne 
najbolj čislanih plažah. Seveda bi bilo bolje, če 
bi za petzvezdična vlaganja v obalo in kopališča 
poskrbeli država ali občina, kot predstavnici 
javnega dobra, ampak tega filma še dolgo ne 
bomo gledali.       

Malce zgodovine
Hotel Palace so odprli pred 109 leti in je skupaj 

s termalnim kopališčem in plažo pred hotelom 
tedaj pomenil zgodovinski korak v razvoju 
portoroškega turizma. Pred približno četrt 
stoletja je večina hotelov od piranske občine 

dobila v upravljanje svoja kopališča. Hoteli 
Bernardin upravljajo s kopališčem v kampu 
Lucija, z dvema kopališčema v resortu Bernardin, 
s kopališčem v Salineri in San Simonu. Marina 
Portorož upravlja z majhnim kopališčem pred 
Marino Portorož. Hoteli LifeClass upravljajo s 
kopališčem Meduza, Krkini hoteli pa s kopališčem 
Krka v Strunjanu. Okolje Piran upravlja s 
Centralno plažo Portorož, pred tem je upravljalo 
še s Krkino plažo (a so jo dali v podnajem Krki) 
in plažo v Fiesi, s katero zdaj končuje upravljanje 
zasebno podjetje Mevmeda Šerifoskega Kamp 
Fiesa,d.o.o. in jo bo spet prevzelo Okolje Piran. 

Hotel Palace, ki je začeli organiziran portoroški 
turizem in imel tedaj najprestižnejšo plažo v 
Istri, je svojo plažo izgubil že v času Jugoslavije. 
Že v času projektiranja Istrabenzove prenove 
starega Palacea je bilo načrtovano, da bi temeljita 
prenova starega hotela terjala vsaj delno 
vzpostavitev povezanosti Palacea z nekdanjo 
plažo. To se ni zgodilo. Podzakupna pogodba, ki 
jo je Okolje Piran 15. novembra letos za 20 let 
(z možnostjo podaljšanja še za 10 let) sklenilo s 

Hotel Palace bo na delu Centralne plaže ponudil storitev, kakršno pričakujejo 
gostje petzvezdičnega hotela - Mišič: »V Palaceu se zavedajo, da bo turist 
zadovoljen le, ko bo zadovoljen tudi domačin.«

Hotelom Palace, delno popravlja staro napako in 
skuša delno vzpostaviti prvotno stanje.

Okolje je pridobilo soglasje piranskega 
župana

Nasprotniki namere, da bi to plažo kar tako 
oddali Hotelu Palace, opozarjajo predvsem na 
to, da gre za sporen način oddaje, da bi o tem 
moral glasovati in odločati občinski svet in da 
bi morala občina Piran še pred tem zakonsko 
uskladiti upravljalske pogodbe, ki jih ima občina 
z upravljalci plaž. Toda pravniki občine Piran so 
s pomočjo ugledne odvetniške pisarne Aleksija 
Mužina potrdili, da je bil način oddaje dela 
portoroške plaže v podzakup v skladu s predpisi. 
Župan je namreč v imenu občine podal soglasje 
najemodajalca, svoje (neobvezujoče) pozitivno 
mnenje pa je dodal tudi svet krajevne skupnosti. 

V Okolju Piran so pri razpisu za oddajo dela 
plaže upoštevali, da interesentov za vlaganja 
v nedonosno plažno infrastrukturo ni ravno 
veliko. MK Group, lastnik družbe Hotel Palace, 
je že lani na nasprotni strani Piranskega zaliva 
(na Savudrijskem polotoku) uredila zgledno 
plažo, vanjo vložila lep del sredstev in požela 
pohvale zanjo. Prav tako je MK Group tudi z 

nekaterimi drugimi pobudami dokazovala, da želi 
izboljšati raven storitev v kraju in je naklonjena 
lokalnemu prebivalstvu. Generalni direktor 
hotela Kempinski Palace Kai Behrens je ob tem 
poudaril, da bo plaža pod enakimi pogoji, ki 
veljajo za druge portoroške hotele, odprta za vse. 
»Sprememba bo le v ravni storitev, ki jih bomo 
ponujali gostom, torej v skladu s petzvezdičnimi 
storitvami hotela Kempinski.« V prvem letu 
upravljanja bodo vanjo vložili 350.000 evrov, v 
naslednjih dveh letih pa še 150.000 evrov. Hkrati 
bodo Okolju Piran letno plačali nekaj čez 18.000 
evrov podzakupnine in poskrbeli za dodatnih, 
predvidoma 12 delovnih mest.

Za direktorja Okolja Piran Gašparja Gašparja 
Mišiča je najpomembnejše, da MK Group dela 
na promociji celotnega kraja in na povezavi med 
domačini in turizmom: »Vsi posegi v plažo bodo 
izvedeni s soglasjem Okolja Piran, zagotovljeno 
bo spoštovanje pravil javnega dobra in tudi 
bodočega odloka, ki bo urejal posebne pravice 
uporabe javnega dobra. Pogodba omogoča 
prekinitev zakupa v primeru neizpolnjevanja 
pogodbenih določil. Prav tako bo na plaži veljal 
enak režim, kot je veljal doslej in velja na drugih 
plažah,« je pojasnil Mišič. Hkrati pomeni oddaja 
2165 kvadratnih metrov plaže pred lokali Paco, 

Cacao in Jadro delno razbremenitev za podjetje 
Okolje, ki namerava še to zimo s pomočjo 
občine prevzeti in urediti drugi konec iste plaže, 
kjer je sedaj kopališče hotela Metropol (eno 
večjih sramot v kraju). Remisens Hoteli Opatija 
(Liburnia) so vse od prevzema Hotela Metropol 
povsem zanemarili plažo. 

Dobri in slabi gospodarji iste obale
Medtem ko so se opatijski lastniki izkazali v 

Portorožu kot nadvse mačehovski in jih lokalno 
okolje prav nič ne skrbi, izkazuje MK Group 
srbskega podjetnika Miodraga Kostića doslej 
povsem drugačno skrb za ureditev kraja, saj 
pravi, da je urejenost kraja tudi njegov poslovni 
in turistični interes. Zato je prizadevanje 
takega podjetnika (doslej) mogoče razumeti 
kot popolno nasprotje opatijski zanemarjenosti 
na Metropolovi plaži. Če bodo do prihodnjega 
poletja res obnovili oba dela iste portoroške 
plaže (tudi lucijske v družinsko plažo), bo 
postalo središče Portoroža prihodnje leto bolje 
urejeno, kot je zdaj. Hkrati Gašpar G. Mišič 
obljublja vrnitev Kanela bara na portoroško 
plažo, v Bernardinu pa se z obnovo hotela 
Histrion pripravljajo na ureditev zdaj povsem 
zanemarjene Trgovske ulice. Občina in Bernardin 
bi morala poskrbeti še za obalo med hotelskim 
naseljem in jadralnim klubom Pirat. Vsi ti koraki 
napovedujejo začetek sprememb na bolje.

Podjetje Okolje bo prej ali slej moralo 
umakniti komunalne priveze  iz centralnega dela 
portoroškega akvatorija, saj ne moremo govoriti 
o visoki kakovosti kopališč in njihove ponudbe, 
če se pred plažo šopiri pristanišče. Napor civilne 
iniciative v Portorožu bi bil veliko koristnejši pri 
sedanji povsem zanemarjeni bližnji obali pred 
Figarolo in Tivolijem, ki bi jo morali preurediti 
v kopališče ali kaj podobnega. A za ta poseg bo 
potreben preudaren dogovor treh: Hotela Palace, 
občine in Grafista. Grafistova nepremičnina je 
zdaj smet v obliki ciganskega tabora, ki nikakor 
ne prispeva k odličnosti Portoroža. Doslej je bil 
to pretrd oreh, da bi se ga znala učinkovito in s 
pridom (koristjo) za vsako stran lotiti majhna in 
nerodna politika z vsemi gibanji vred.

Kempinski Savudrija

plaža Portorož

Kempinski Portorož
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GREGOR PERIČ — SMC

Kateri konkretni projekti na Obali imajo 
vašo polno podporo in na kakšen način se 
kaže vaša podpora?

Vsi, katerih namen je izboljšanje življenjskega 
standarda ljudi in pogojev za delovanje 
gospodarstva. To so zanesljiva in varna vodooskrba, 
čimprejšnji pričetek gradnje drugega tira, cestna 
infrastruktura. Veliko pa je tudi javno manj 
izpostavljenih projektov s področja gospodarstva. 
Kakšno je vaše mnenje o projektu urejanja 
ribiškega pristanišča Seča?

Piranska občina mora pospešiti iskanje soglasja 
in sprejeti ustrezne prostorske akte. Ker obstaja 
tveganje, da mulj v kanalu ni povsem neoporečen, 
bi ga bilo morda smiselneje deponirati tako, da ne 
predstavlja okoljskih in zdravstvenih tveganj. Rok 
za črpanje evropskih sredstev se praktično izteka, 
zato bodo finance spet postale kamen spotike. V 
okviru svojih pristojnosti bo Ministrstvo za okolje 
in prostor v vmesnem času v kanalu vzpostavilo 
red.
Ali podpirate sprejetje izolskega OPN?

To je bilo pričakovanje izolske SMC tudi v 
preteklosti, saj sprejetje omogoča predvidljivost 
prostorskega razvoja, ki ga do sedaj ni bilo. Lahko 
bi bilo več javnih predstavitev in dialoga z občani, 
saj je marsikomu to področje tuje. Do širitve 
stavbnih območij sem zadržan iz več razlogov: 
Izola ima visok delež nepozidanih stavbnih zemljišč, 
širitve pa gredo na račun kmetijskih zemljišč, ki 
jih bo težko enakovredno nadomestiti. In tretje, 
dodatne zidave so nevzdržne povsod tam, kjer 
je komunalna infrastruktura pomanjkljiva, na 
robu zmogljivosti ali močno dotrajana (ceste, 
kanalizacija…). Podeželje je sploh tak primer.
Ali ste seznanjeni s projekti v Kopru in 
katere podpirate?

V Klubu istrskih poslancev se redno sestajamo z 
župani, kjer izmenjujemo vse potrebne informacije. 
Pozitivna se mi zdi skrb za oživljanje koprskega 
mestnega jedra, zlasti z obnovami palač na eni 
strani in več pozornosti za potrebe skladnega 

razvoja podeželja na drugi. Nujno je nadaljevanje 
razvoja pristanišča tako »v morje« kot zaledje, 
ki pa mora teči premišljeno in s čim manj vplivi 
na kakovost življenja in okolje. Podpiram tudi 
sodelovanje med istrskimi občinami, ki smo ga v 
preteklosti pogrešali. 
Koliko ljudi povprečno obišče vašo pisarno 
na Obali?

Veliko lažje me je dobiti po predhodnem 
dogovoru preko e-pošte ali facebooka, saj imam 
zelo natrpan in nepredvidljiv urnik. Zato žal tudi 
ponedeljke, ki so namenjeni delu v lokalnem 
okolju, velikokrat preživim v Ljubljani. 
Katere so največje težave na Obali in kakšne 
rešitve predlagate?

Potrebujemo delovna mesta z višjo dodano 
vrednostjo, ne pa, da se obstoječa selijo v 
Ljubljano. Pomembna ovira so visoke cene 
nepremičnin (tudi za gospodarstvo), ki bi 
jo premišljen način obdavčitve nepozidanih 
stavbnih zemljišč odpravil. Druga velika težava 
je pomanjkanje cenovno dostopnih stanovanj. 
To stisko bo ublažil nov stanovanjski zakon, ki 
bo omogočal državna poroštva pri kreditiranju 
nakupa, občinski stanovanjski skladi pa bodo lažje 
zagnali investicijski cikel v stanovanja. Za sprejetje 
sodobnega zakona, ki bi pravičneje obdavčil prazna 
stanovanja in nepozidana stavbna zemljišča, pa žal 
ni zadostne politične volje ali poguma.
Minilo je že več kot leto dni, odkar so bili 
izvoljeni trije novi župani v obalnih občinah. 
Kako bi ocenili njihovo delo? Ali so zadovoljili 
vaša pričakovanja?

Kot pozitivno ocenjujem, da se spet srečujejo 
na rednih koordinacijah in znajo pri za Istro 
pomembnih projektih stopiti skupaj in so enotni. 
Slednje močno pomaga tudi poslancem, ki lažje 
zagovarjamo njihovo izvedbo po ministrstvih. 
Zadovoljstvo z njihovim delom pa bodo najbolje 
znali oceniti volivke in volivci. 
Zakaj bi nekdo v prihodnosti še volil za 
stranko SMC?

V tem mandatu se kaže, kako zelo pomembna 
za napredek je politična stabilnost. Pomembne 
pa so tudi izkušnje. Nobeno vodenje vlade 
ne mine brez prask, tekmovati s strankami z 
dolgo tradicijo, preverjeno kadrovsko bazo in 
številnimi zaposlenimi po ministrstvih, ki niso 
vedno »prijateljski«, pa je še dodaten izziv. Žal se 
potrebne in nujne spremembe pogosto blokirajo 
zgolj zaradi političnega prestiža. Ne glede na to 
pa se je Slovenija s stabilnostjo in zmernostjo 
SMC-jeve vlade končno postavila spet na noge 
in tudi zato lahko danes lažje ustrežemo mnogim 
potrebam. To danes pozabljamo in škoda bi bilo, 
da bi se na to spomnili spet tedaj, ko nam ne bo 
šlo tako dobro. 

MATEJ T. VATOVEC — 
LEVICA

Kateri konkretni projekti na Obali imajo 
vašo polno podporo in na kakšen način se 
kaže vaša podpora? Kakšno je vaše mnenje 
o projektu urejanja ribiškega pristanišča 
Seča? Ali podpirate sprejetje izolskega 
OPN? Katere so največje težave na Obali 
in kakšne rešitve predlagate?

Ureditev alternativnega ali stalnega vodnega vira 
je gotovo en izmed ključnih projektov v slovenski 
Istri. Pri tem projektu smo bili priča enotnosti 
županov istrskih občin in prav je, da država v 
sodelovanju z lokalno skupnostjo čim prej najde 
način za zagotovitev ustreznega vodnega vira. 
Kar se tiče konkretnih projektov v Izoli in Piranu 
je ključno, da so ti projekti izpeljani v splošno 
javno korist in v korist prebivalk in prebivalcev 
omenjenih občin. V prvi vrsti pa morajo projekti že 
od začetka potekati transparentno in v dogovoru 
z vsemi občankami in občani - tako ribiško 
pristanišče kot sprememba OPN imajo pozitivne 
in negativne vidike, ki pa jih mora v dialogu rešiti 
lokalna skupnost.
Ali ste seznanjeni s projekti v Kopru in 
katere podpirate?

S projekti v Kopru, kot so ureditev skalometa, 
novogradnje in novoletna osvetlitev, sem 
seznanjen toliko, kolikor je seznanjena splošna 
javnost oziroma kolikor so bili predstavljeni in 
zastavljeni v prejšnjem mandatu. Težko rečem, 
da sem v tem trenutku z omenjenimi projekti 
v teku zadovoljen. Gotovo bi se dalo narediti 
več, predvsem pa drugače, kot se je delalo v 
preteklosti. Žalosti me situacija z gradnjo parkirne 
hiše na Muzejskem trgu, kjer smo priča uničenju 
tehniške kulturne dediščine (vodnih cistern) in pa 
izredno slabo vodenem projektu, zaradi katerega 
smo v nekaj mesecih bili priča trem vdorom fekalij 
v bližnji stanovanjski blok.
Koliko ljudi povprečno obišče vašo pisarno 
na Obali?

Poslanska pisarna Levice je odprta za vse 

OBALNI POSLANCI

Na kliniki v Los Angelesu je natanko ob 
18. uri prejel zdravilo, za katerega je 
finančna sredstva zbirala vsa Slovenija. 

Po zadnjih informacijah se Kris počuti dobro in 
je že v maminem objemu. »Pridno sem prestal 
infuzijo, sedaj sem pri mami v domači oskrbi 
in se počutim dobro,« je zapisala družinica 
ob fotografiji malega Krisa, ki so jo objavili na 
Facebookovi spletni strani Go help Kris. V ZDA 
bo sicer na opazovanju ostal še vsaj 3 mesece.

Na posnetku, ki ga je družinica, še preden je 
Kris prejel zdravilo, objavila na Facebook profilu 
Palčica Pomagalčica in dobrodelni škratki, se je 
mama v imenu celotne družine zahvalila vsem, 

ki so donirali sredstva in jih podpirali, s tem pa 
omogočili zdravljenje malega borca.

Pri spinalni mišični atrofiji, ki jo ima mali Kris 
Zudich iz Kopra, gre torej za hudo genetsko 
bolezen. Če otrok, ki se spopadajo s to zahrbtno 
boleznijo, ne bi zdravili, po vsej verjetnosti ne bi 
dočakali drugega rojstnega dne. Prav v tem tiči 
razlog, zakaj je moral mali Kris zdravilo prejeti 
pred januarjem 2020, ko bo dopolnil dve leti.

Zolgensma je zdravilo, ki  v Evropi še 
nima dovoljenja za uporabo, temelji pa na 
nadomeščanju gena SMN1 v celicah. 

Zdravilo injicirajo v pacientovo kri. Če 
poenostavimo, virusni prenašalec zdravega 
gena okuži človeško telo, v primeru zdravila 
Zolgensma pa lahko iz krvi prehaja tudi v 
osrednje živčevje. Prav to je tisto, kar je pri 
Krisovem okrevanju zaželeno. Novo zdravilo 
torej gensko napako pozdravi, medtem ko 
zdravilo Nusinersnom oziroma Spinraza, ki ga 
je Kris vsake štiri mesece doslej prejemal, tega 
ne zmore.  Ob uspešnem zdravljenju Zolgensma 
bolezen pri pacientu zaustavi, žal pa se že nastale 

škode ne da popraviti. Tudi zato je za otroke s 
tovrstno boleznijo nujno, da zdravilo prejmejo 
čim prej.

Sicer pa tudi to zdravilo ni brez stranskih 
učinkov. Lahko namreč povzroči   bruhanje 
in okvaro jeter, kar pa naj bi bile po besedah 
strokovnjakov le prehodne težave, ki bi morale 
izzveneti.

Naj spomnimo, zdravilo  Zolgensma, ki ga je 
prejel Kris, stane 2,3 milijona dolarjev, Slovenija 
pa je ta znesek zbrala le v šestih dneh in ga celo 
krepko presegla. Let do Los Angelesa, ki je trajal 
kar 15 ur, pa je z zasebnim letalom omogočil 
srbski poslovnež Miodrag Kostić.

Tina Saražin

KRIS ŽE NA ZDRAVLJENJU
Za malega Krisa Zudicha, dečka s spinalno mišično atrofijo, je bil minuli četrtek dan, ko je prejel eno najdražjih zdravil 
Zolgensma. Edino zdravilo, ki ima moč ustaviti bolezen, s katero se spopada.

V okviru dneva prvakov NCAA so 
študentke, ki so športnice, in osebje 
ženskega golf programa Duke v petek, 

22. novembra, odpotovale v Washington, D.C., 
kjer so bile deležne počastitve v Beli hiši za 
zmago v NCAA prvenstvu 2019. Med njimi je tudi 
Ana Belac, ki v tujini na področju golf, dosega 
zavidljive rezultate, s tem pa odlično predstavlja 
tudi svojo državo v svetu.

Univerza Duke je tako  Belo hišo obiskala 
tretjič v šolski zgodovini, saj so Modri vragi, 

kot se imenuje ekipa v golfu, katere del je 
tudi Ana, 12. julija 2005 in 21. septembra 
2007 od predsednika Georgea W. Busha 
prejeli povabilo za zmage v prvenstvih 
NCAA 2005, 2006 in 2007 pod vodstvom 
glavnega trenerja Dana Brooksa.

Modri vragi so maja letos osvojili svoj sedmi 
naslov, in sicer z zmago nad Wake Forestom 
s 3: 2 v dvoboju v klubu The Blessings Golf 
Club v Fayettevilleu v Arku.

GOLF

ANA BELAC PRI PREDSEDNIKU ZDA
Po ekipni zmagi ženske ekipe v golfu univerze Duke na NCAA Championship  (finale tekmovanja univerzitetnih ekip) 
v maju 2019 in individualni zmagi na igrišču  East Lake v Atlanti se bo najboljša slovenska golfistka Ana Belac udeležila 
sprejema pri predsedniku ZDA v Beli hiši.
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prebivalce in prebivalke Kopra. Število niha, saj 
se je v zadnjih letih močno razvila bolj direktna 
komunikacija preko spletne pošte in predvsem 
družbenih omrežij, ki zagotovlja trajen stik.
Minilo je že več kot leto dni, odkar so 
bili izvoljeni trije novi župani v obalnih 
občinah. Kako bi ocenili njihovo delo? Ali so 
zadovoljili vaša pričakovanja?

Za Koper lahko rečem, da sem predvsem 
pričakoval drugačen način vodenja občine in 
spremembo politik. Kar smo uspeli videti do 
sedaj, tudi v zadnjem tednu, pa kaže predvsem 
nasprotno - da se je zamenjal obraz, politika pa 
je ostala enaka.

VOJKO STAROVIČ — SAB

Kateri konkretni projekti na Obali imajo 
vašo polno podporo in na kakšen način se 
kaže vaša podpora?

V ospredje bi postavil gradnjo drugega tira 
Divača Koper ter razvoj Luke Koper skupaj z 
logistiko in ustvarjanjem novih delovnih mest. 
Kakšno je vaše mnenje o projektu urejanja 
ribiškega pristanišča Seča?

Podpiram prizadevanja, da se Jernejev kanal 
celostno uredi, če pa je govora samo o ribiškem 
pristanišču, se bojim, da to pomeni le delno 
ureditev kanala. 
Ali podpirate sprejetje izolskega OPN?

Bistveno je, da se OPN sprejme po meri občanov. 
Tako se bo občina prostorsko in vsebinsko lahko 
razvijala naprej.
Ali ste seznanjeni s projekti v Kopru in 
katere podpirate?

Projekte redno spremljam in ocenjujem, da 
je med pomembnejšimi nova trasa hitre ceste 
(šmarska varianta).
Koliko ljudi povprečno obišče vašo pisarno 
na Obali? 

Na Obali nimam poslanske pisarne, saj sem bil 
izvoljen v Ljubljani. 
Katere so največje težave na Obali in 
kakšne rešitve predlagate?

Menim, da moramo velik del pozornosti posvetiti 
vprašanju gospodarjenja z Obalo kot javnega 
dobra. Kdo naj gospodari z njo – občine ali država? 
Minilo je že več kot leto dni, odkar so 

bili izvoljeni trije novi župani v obalnih 
občinah? Kako bi ocenili njihovo delo? Ali so 
zadovoljili vaša pričakovanja?

Kot pozitivno ocenjujem njihovo medsebojno 
aktivno sodelovanje.
 Kakšno je vaše mnenje o drugem tiru? 
Zakaj ga še ni?

Ker ni bilo jasne volje in odločitve, da se zgradi. 
Zdaj sta tu jasna odločitev in volja. Na oktobrski 
seji državnega zbora je ministrici za infrastrukturo 
in predsednici naše stranke Alenki Bratušek 
uspelo tudi to, da je zakon o državnem poroštvu 
za velika infrastrukturna projekta drugi tir Divača 
Koper in tretja razvojna os dobil prvo zeleno luč. 
S poroštvom bodo obrestne mere posojil bistveno 
nižje, sprejet zakon pa bo dokončno zaprl finančno 
konstrukcijo za oba strateška projekta. Slovenija 
bo z novo infrastrukturo uspešnejša država. 
Kakšna je po vašem mnenju perspektiva 
Luke Koper?

Luka Koper je najbližja luka osrednji Evropi, ki 
dodaten zagon dobiva z razvojem morske svilene 
poti. Gre za dragoceno geostrateško pozicijo, ki 
omogoča tako razvoj prometa in logistike kot 
gradbeništva in zaposlovanja za celo Slovenijo.

MEIRA HOT — SD

Kateri konkretni projekti na Obali imajo 
vašo polno podporo in na kakšen način se 
kaže vaša podpora? 

Podpiram ukinitev vinjetnega sistema na trasi 
Škofije - tunel Markovec, zagotovitev dodatnega 
vodnega vira za Istro, izgradnjo drugega tira in 
razbremenitev cestnega omrežja v Istri, ureditev 
Jernejevega kanala,  sprejem DPN in izgradnjo 
hitre ceste Šmarje - Dragonja in šele po izgradnji 
slednje naj se pristopi k izgradnji ali modifikaciji 
obstoječe trase Jagodje - Lucija, ki naj bo primarno 
namenjena povezovanju priobalnih mest in ne 
reševanju tranzita. 
Kakšno je vaše mnenje o projektu urejanja 
ribiškega pristanišča Seča? 

Ribiško pristanišče Seča je degradirano 
območje, ki ga je potrebno urediti, a zgolj in samo 
ob upoštevanju legitimnih in upravičenih pripomb 
Civilne Iniciative Seča in zainteresirane javnosti. 
Dejstvo je, da je Seča eno najlepših območij 

Občine Piran, da je v območju Krajinskega parka 
Sečoveljske soline in zato je potrebna izjemna 
pozornost in pazljivost pri vsakršnem posegu v 
prostor. Še posebej pri tako velikih projektih, ki 
bodo bistveno vplivali na krajino. Brez podpore 
lokalnih prebivalcev in brez ustrezne modifikacije 
projekta na podlagi prejetih pripomb bi bilo 
neupravičeno nadaljevati s tem projektom. 
Ali podpirate sprejetje izolskega OPN? 

Področna zakonodaja občinam nalaga sprejem 
občinskega prostorskega načrta do določenega 
termina in brez tega dokumenta je vsakršni razvoj 
občine praktično onemogočen. Akt mora biti 
sprejet na podlagi široke javne razprave, saj gre 
za temeljni prostorski akt občine, zaradi česar je 
sodelovanje javnosti toliko bolj pomembno. Gre 
pa za izvirno pristojnost občine, kot poslanka 
pa se v skladu z Ustavo ne smem in ne morem 
opredeljevati do vsebine akta. 
Ali ste seznanjeni s projekti v Kopru in 
katere podpirate? 

Z določenimi projekti v Kopru smo bili v okviru 
Kluba istrskih poslancev seznanjeni na sestanku 
na Mestni občini Koper. Gre za projekte širšega 
družbenega pomena, pri katerih se je lokalna 
skupnost srečala z določenimi birokratskimi 
ovirami  države. Med drugimi so izpostavili 
navezavo mesta Koper na avtocestno omrežje in 
ureditev cestne povezave do novega vhoda v Luko 
Koper; prevetritev vinjetnega sistema; določitev 
višine povprečnine in primerne porabe mestnih 
občin ter financiranja mestnih občin in določitev 
pristojnosti lokalnim skupnostim za rabo obale in 
morja za potrebe lokalnih skupnosti. 
Koliko ljudi povprečno obišče vašo pisarno 
na Obali? 

Poslansko pisarno SD obiskuje različno 
število ljudi. Veliko je tudi terenskih srečanj v 
okviru volilne enote, z ljudmi pa se srečujem 
tudi na različnih prireditvah, obeležjih in 
dogodkih. Zelo veliko število ljudi pa raje izbira 
neposredno komunikacijo preko socialnih 
omrežij in telefonskega pogovora, tako da vsem 
zainteresiranim za pogovor ni potrebno čakati na 
uradne ure v pisarni. 
Katere so največje težave na Obali in 
kakšne rešitve predlagate? 

Veliko je infrastrukturnih težav, trenutno 
najbolj zaskrbljujoča težava je vsekakor iskanje 
alternativnega vodnega vira. Dejstvo je, da rešitev 
potrebujemo takoj in ni več časa za dodatne 
študije. Ministrstvo za okolje in prostor ter lokalne 
skupnosti se morajo dokončno zediniti glede 
vodnega vira in pristopiti k realizaciji. Velika težava 
so nedvomno izjemni prometni zamaški in kolone v 
poletnem času, ki lokalnim prebivalcem praktično 
onemogočajo dostop do doma. Tu je prioriteta 
izgradnja tranzitne ceste Šmarje - Dragonja. Prav 
tako bi bilo potrebno urediti poseben in ločen 
dostop, alternativno cesto za domačine iz Sečovelj 
oziroma Parecaga, ki v poletnem času po dve do 
tri ure stojijo v kolonah, saj dejansko zaradi kolon 

na cesti Izola - Sečovlje nimajo dostopa do svojega 
doma, kar je nevzdržno. 
Minilo je že več kot leto dni, odkar so 
bili izvoljeni trije novi župani v obalnih 
občinah? Kako bi ocenili njihovo delo? Ali so 
zadovoljili vaša pričakovanja? 

Delo županov lahko legitimno ocenjujejo samo 
občanke in občani posamičnih občin. 
Katere so bile vaše konkretne rešitve, da se 
izboljša življenje v Sloveniji? 

V zadnjem letu sem na pristojna ministrstva 
naslovila veliko število pobud, namenjenih ravno 
rešitvam konkretnih težav ranljivih skupin. Moje 
trdno prepričanje namreč je, da je potrebno 
najprej poskrbeti za ranljive skupine, saj smo 
kot skupnost močni le toliko, kolikor je močan 
najšibkejši med nami. 

BRANKO SIMONOVIČ — 
DESUS

Kateri konkretni projekti na Obali imajo 
vašo polno podporo in na kakšen način se 
kaže vaša podpora?

Menim, da je prioriteta med projekti zagotova 
moja podpora o zagotovitvi nadomestnega 
vodnega vira pitne vode. Na žalost smo prebivalci 
slovenske Istre povsem odvisni od vodnega vira 
Rižana, potrebe po pitni vodi pa so večje, predvsem 
v času poletne turistične sezone. Železniška 
nesreča nas je vse opozorila, kako občutljivi smo 
pri zagotovitvi pitne vode. V kolikor bi kerzoin, 
ki je iztekel ob nesreči, dosegel vodni vir, bi 
morali kupovati vodo od sosednjih vodovodnih 
podjetij. Nakup večjih količin zaradi zmogljivosti 
omrežja pa sploh ni mogoč. Kot poslanec sem 
pristojnemu ministru za okolje in prostor 
postavil poslansko vprašanje, kdaj bo država 
zagotovila vodni vir s pitno vodo. Z odgovorom 
ministra nisem bil zadovoljen, zato sem postavil 
dopolnilno vprašanje in Državnemu zboru 
predlagal, da se opravi  razprava o zagotavljanju 
dodatnega vodnega vira. Z razpravo sem želel 
osvetliti vse ktivnosti, s katerimi si odgovorni v 
istrskih občinah prizadevajo priti do pravice do 
pitne vode. Razprava v Državnem zboru ni dala 
pravih zaključkov. Seznanjen sem samo s tem, da 
je bila ustanovljena delovna skupina, katere član 
sam nisem, ki naj bi prišla do konkretnih rešitev. 

Zaenkrat ne poznam zaključkov te skupine. Kot 
poslanec sem bil zelo aktiven pri zagotavljanju 
dodatnega vodnega vira, večkrat sem bil tudi 
kritiziran s strani koalicije, pa vendar gre za tako 
pomembno vprašanje, da jemoja dolžnost, da se 
zavzemam za dodaten vodni vir.

Drugi projekt, ki ima mojo polno podporo, pa 
se je nanašal na zapiranje poštne poslovalnice 
v Jagodju. Tudi v tem primeru sem postavil 
pristojnemu ministru poslansko vprašanje, saj sem 
podpiral prizadevanja lokalnega prebivalstva, da se 
pošta na tej lokaciji ohrani. Zadovoljen sem, da 
smo dosegli, da pošte ne bodo zaprli. 
Kakšno je vaše mnenje o projektu urejanja 
ribiškega pristanišča Seča?

Projekt urejanja ribiškega pristanišča Seča 
premalo poznam v podrobnosti, pa vendar osebno 
menim, da bi kazalo strniti moči in zadevo urediti 
na primeren način v splošno zadovoljstvo vseh. 
Ali podpirate sprejetje izolskega OPN?

Sprejetje izolskega OPN je nujno in prepotrebno. 
To je prvi OPN Občine Izola, sedaj veljajo stari 
planski akti iz leta 1989. Z OPN se usklajuje 
namenska raba zemljišč in z OPN bo celotno 
območje Izole urejal digitaliziran akt. Stari planski 
akti prenehajo veljati konec leta 2021, kar pomeni, 
da bo v prina meru, če se OPN ne sprejme, kar 
87 odstotkov  površine občine onemogočeno 
pridobivanje gradbenih dovoljenj. V kolikor ne 
zaključimo postopka, nas bo nova zakonodaja še 
dodatno upočasnila. 
Ali ste seznanjeni s projekti v Kopru in 
katere podpirate?

Podrobno s projekti v Kopru nisem seznanjen, 
vsekakor pa podpiram vse projekte, ki prinesejo 
kaj dobrega prebivalkam in prebivalcem Kopra. 
Koliko ljudi povprečno obišče vašo pisarno 
na Obali?

Poslansko pisarno imam na Plenčičevi ulici 3 
v Izoli. Na oglasni deski je objavljena tudi moja 
telefonska številka in lahko rečem, da sem 
zadovoljen s klici in pobudami, ki jih posamezniki 
predlagajo. Posebne evidence ne vodim, ker so tu 
tudi telefonski klici. 
Katere so največje težave na Obali in 
kakšne rešitve predlagate?

Med največje izzive  sodi zagotovo oskrba s 
pitno vodo. Želim si, da ne bi bili odvisni od dobre 
volje vodnega gospodarstva iz Istre, ali nam bodo 
vodo prodali ali ne. Zaradi tega se bom tudi v 
bodoče zavzemal, da bomo prišli do vodnega vira 
in omrežja v lastni državi, in vodovarstvenega 
območja v lastni državi. To je edina in prava 
rešitev za prebivalce Slovenske Istre.
Minilo je že več kot leto dni, odkar so 
bili izvoljeni trije novi župani v obalnih 
občinah. Kako bi ocenili njihovo delo? Ali so 
zadovoljili vaša pričakovanja?

Težko bi komentiral. Vem, da so župani zelo 
aktivni pri zagotovitvi dodatnega vodnega vira za 
prebivalce Slovenske Istre. Na teh sestankih sem 

tudi sam aktivno sodeloval. 

FELICE ŽIŽA — 
ITALIJANSKA NARODNA 
SKUPNOST

V zvezi z našimi vprašanji pa nam je poslanec 
Felice Žiža sporočil, da načeloma podpira 
projekte županov posameznih obalnih občin. 
Tako se udeležuje sestankov, na katere so vabljeni 
tudi drugi poslanci Kluba istrskih poslancev. 
Pri tem skuša delovati proaktivno, saj je večina 
predstavljenih projektov zanimiva za vse prebivalce 
obalnih občin. 

Poudaril je, da italijanska narodna skupnost v 
Sloveniji dobro sodeluje s slovensko narodno 
skupnostjo v Italiji. Med drugim sta obe skupnosti 
zelo aktivni pri realizaciji evropskih čezmejnih 
projektov, ki so namenjeni uresničevanju in 
izboljšanju pravic obeh skupnosti, pri tem pa si 
sinergično pomagata ter sledita cilju pozitivne 
recipročnosti. 

Glede poslanske pisarne na Obali, kjer ima 
uradne ure vsak ponedeljek med 10. in 11. uro, je 
povedal, da jo obišče nekaj ljudi. V glavnem pa ob 
ponedeljkih med 18. in 20. uro organizira srečanja 
pri društvih italijanske narodne skupnosti, ki 
imajo svoje sedeže v Ankaranu, Kopru, Hrvatinih, 
Bertokih, Izoli, Piranu, Strunjanu, Portorožu, 
Luciji in Sečovljah. Ta srečanja so zelo obiskana, 
saj se jih udeležuje različno število ljudi, odvisno 
od samega kraja tudi do 100.

Petra Mežnarc

OPRAVIČILO
Vsem bralkam in bralcem mesečnega 
časopisa OBALAplus se iskreno 
opravičujemo za napako, ki se je zgodila 
v oktobrski izdaji, kjer smo pri članku 
»Kaj se resnično dogaja z izolskim 
OPN?« po pomoti izpustili zadnji stavek. 
Celoten stavek se glasi: »Če rečejo, da 
ne verjamejo, jim lahko to, da bomo 
OPN takoj ponovno odprli, potrdim z 
vso svojo avtoriteto,« je zaključil župan 
Markočič.
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Ob tem je skupaj s sodelavci zavihal 
rokave in zagnal številne projekte, ki 
naj bi slovenskemu balinanju prinesli še 

svetlejšo prihodnost.
Ste po izvolitvi na mesto predsednika 
Balinarske zveze Slovenije uspeli zadihati?

Vsekakor je bilo zadnje obdobje zelo pestro. 
Poleg družinskih in službenih obveznosti sem 
imel veliko dela na Balinarski zvezi Slovenije. 
Udeležil sem se tudi svetovnih prvenstev za 
mlajše kategorije in člane v Italiji in Turčiji, 
številnih državnih tekmovanj in tudi nekaterih 
sprejemov ob uspehih. 
Sprejemi ob osvojitvah kolajn so verjetno 
lepši del tega posla?

Seveda je lepo prisostvovati takšnim 
dogodkom, kot je bil naprimer sprejem za 
članska svetovna prvaka v hitrostnem zbijanju 
Anžeta Petriča in Aleša Borčnika v Gradišču 
pri Vipavi. Veseli me, da se je tam zbrala takšna 
množica ljudi. Tudi pri Balinarski zvezi Slovenije 
bomo v prihodnje skušali priskočiti na pomoč 
pri organizaciji takšnih sprejemov. Veseli smo 
vsakega športnega uspeha, ne samo kolajn. 
Naslednjič se bomo srečali že prvega decembra 
na Dnevu slovenskega balinanja na ljubljanskem 
Krimu.
Je bilo ob pestrem urniku dovolj časa za 
aktivnosti po ambicioznem programu, ki 
ste ga predstavili ob začetku mandata?

Lahko potrdim, da stvari zaenkrat tečejo po 
začrtanem programu. Številne aktivnosti že 

potekajo s polno paro. Seveda ni šlo povsod 
gladko. Pri nekaterih zadevah smo morali malce 
“slalomirati” levo-desno. Temelji so postavljeni, 
kar je v tem trenutki najbolj pomembno.
Bodo slovenske balinarke in balinarji v 
bližnji prihodnosti lahko osvajali svetovne 
in evropske kolajne tudi na domačih tleh?

Veliko energijo smo usmerili tudi v to področje. 
Med novembrskim svetovnim prvenstvom v 
Turčiji smo se z vodstvom Evropske balinarske 
zveze dogovorili za organizacijo ženskega 
evropskega prvenstva leta 2020. Po trenutnem 
koledarju naj bi potekalo konec aprila in v 
začetku maja v Ljubljani. Do dokončne potrditve 
moramo zaključiti pogovore z MO Ljubljana, 
pristojnimi ministrstvi in Olimpijskim komitejem 
Slovenije. Trenutno ne vidim večjih težav in 
prepričan sem, da bomo evropsko prvenstvo 
uspešno izpeljali.
Spomini na evropsko prvenstvo v Kopru 
so še vedno živi. Se lahko v Slovenski Istri 
ponovno nadejamo kakšnega podobnega 
balinarskega spektakla?

Že pred kakšnim letom dni, ko še nisem bil 
na tej funkciji, sva se s takratnim predsednikom 
balinarske zveze Sandijem Kofolom pogovarjala 
o organizaciji moškega svetovnega prvenstva v 
Kopru leta 2021. V dogovoru z italijansko zvezo 
je prišlo do odločitve, da bodo to svetovno 
prvenstvo organizirali oni. Osredotočili se 
bomo na organizacijo svetovnega prvenstva leta 
2023, ko bo v poštev zagotovo prišlo tudi obalno 
področje.
Gledalcev na tribunah v tem primeru ne 
bi smelo manjkati?

Balinarski šport je v Slovenski Istri zelo 
popularen, kar je moč opaziti na prvenstvenih 
tekmah, tako v superligi kot v nižjih državnih in 
rekreacijskih ligah. Obenem gre za področje, ki 
je zelo blizu Italiji in Hrvaški, kjer je balinanje prav 
tako priljubljeno. Tudi na evropskem prvenstvu 
leta 2014 smo imeli v Kopru ogromno gostov iz 
tujine, tako da je za finalni dan celo zmanjkalo 
vstopnic. Imamo odlično športno in hotelsko 
infrastrukturo, tako da pri morebitni organizaciji 
ne bi smelo biti večjih težav. Mestna občina 
Koper je bila vedno zelo zainteresirana za takšne 
dogodke. Omenim naj, da si v poletnih mesecih 
prav v Kopru obetamo izpeljavo promocijskega 
balinarskega dogodka in postavljanje svetovnega 
rekorda v enournem štafetnem izbijanju z 
našima dvema svetovnima prvakoma.
Vlada takšno navdušenje nad balinanjem 
tudi v ostalih delih Slovenije?

Veseli me, da to velja tudi za ljubljansko kotlino 
in Gorenjsko, prebuja pa se tudi na Dolenjskem 
in Štajerskem. Tudi drugod po Sloveniji se 
gradijo novi balinarski centri. Na sestankih po 
občinah sem se spoznal s številnimi projekti. 
Tudi sami smo zagnali aktivnosti v povezavi z 
Nacionalnim panožnim centrom. Na Olimpijski 
komite Slovenije smo poslali prošnjo za soglasje 
in nadejamo se pozitivnemu odgovoru.
Boste s tem centrom na svojo stran 
pridobili še več mladih?

Morda smo sami balinarji pri tem celo preveč 
kritični. Ob obiskih državnih prvenstev za 
mlade spoznavam, da so številke zelo obetavne. 
Obenem je tudi kvaliteta na visoki ravni. Seveda 
se s tem ne bomo zadovoljili. Potrebno bo delati 
še več in bolj kakovostno. Predvsem v klubih 

PRIMOŽ MARINKO
Za 32-letnim Koprčanom Primožem Marinkom je pestra druga polovica koledarskega leta. Po prevzemu funkcije predsednika 
Balinarske zveze Slovenije se je že veselil izjemnih reprezentančnih uspehov na svetovnih prvenstvih in svetovnih pokalih.

bodo morali nameniti več pozornosti mladim 
balinarjem in jim ponuditi priložnost. Če mladi 
ugotovijo, da se z njimi ukvarjaš, ostanejo v 
športu. Na Primorskem se z mladimi dela zelo 
dobro in ta recept želimo preslikati tudi na ostale 
dele Slovenije. Balinanje moramo predstaviti v 
šolah. Ko mlade pridobimo na svojo stran, jih 
moramo zadržati v balinarskem športu. 
Opažamo, da balinarji postajate tudi 
medijsko bolj zanimivi...

Vsekakor so atraktivne discipline, kot so 
hitrostno, štafetno in natančno zbijanje, 
prihodnost balinarskega športa, saj so najbolj 
zanimive za medije in širšo javnost. Balinarji lahko 
sami največ prispevamo k temu, da se bomo več 
pojavljali v medijih. Pri Balinarski zvezi Slovenije 
smo z jesenskimi aktivnostmi ob svetovnih 
prvenstvih in svetovnem pokalu potrdili, da 
se nekaj vendarle da narediti tudi v tej smeri. 
S pomočjo članov ekipe za marketing in službe 
za stike z javnostjo smo medije “bombardirali” 
z novicami o uspehih naših reprezentanc. Ko 

smo se vrnili s članskega svetovnega prvenstva 
v Turčiji, smo začeli prejemati številne klice 
iz časopisnih, radijskih in televizijskih hiš s 
prošnjami za intervjuje. Mediji so željni novic, na 
nas pa je, da jih zalagamo z njimi.

Navzven delujete, kot da z neizmerno 
energijo pridno zalagate družino in 
sodelavce?

V to zgodbo sem šel v dogovoru z družino, ki 
je zaradi mojih obveznosti najbolj prikrajšana. 
To delo opravljam z veseljem in mi  zaenkrat ne 
prinaša dodatnih težav. Z dobro organizacijo se 
vse da narediti. Seveda pa pri tem ne “soliram”. 
Okoli sebe potrebujem dobre sodelavce, ki jim 
lahko zaupam. Ko bomo prišli do točke, da bo 
vsak posameznik začutil pripadnost organizaciji, 
bomo na pravi poti. V kadrovskem smislu se ne 
moremo primerjati s francosko in italijansko  
balinarsko zvezo, ki imata po več kot 30 redno 
zaposlenih, a smo jima v številnih zadevah lahko 
za zgled.

V balinarskem okolju ste znani tudi kot 
sodnik in mednarodni delegat. Vas je na 
svetovnem prvenstvu v Turčiji morda 
zamikalo, da bi se preizkusili v teh vlogah?

Ni me zamikalo, da bi prijel za krogle ali pa 
prevzel vlogo delegata. Mi je bilo pa težko sedeti 
križem rok (smeh). V prvih dneh tekmovanj mi 
je bilo zato kar malce čudno, nato pa so sledili 
številni sestanki, mreženja in odločilni nastopi 
slovenskih predstavnikov v bojih za kolajne, tako 
da je bilo zelo pestro. Izbran sem bil tudi za člana 
izvršnega odbora

Mednarodne balinarske zveze. 
Prejel sem še nekaj ponudb 
za delo v različnih organih 
mednarodne zveze, a se bom 
v tem trenutku osredotočil na 
delo v slovenski zvezi. 
Dobre prakse iz 
naše zveze bomo 
skušali prenesti 
tudi v med-
narodne 
okvirje, 
saj 
imamo 
kaj 
pokazati 
in smo v 
med-narodni 
balinarski družini 
zelo cenjeni.

Slovensko balinanje v številkah
Slovenske balinarke in balinarji so na največjih 
tekmovanjih v času samostojne Slovenije 
osvojili 223 kolajn od tega 62 zlatih. Imamo 
43 osvojenih naslovov svetovnega 
prvaka v vseh kategorijah, 15 osvojenih 
naslovov evropskega prvaka prav tako 
v vseh kategorijah, tri zlate kolajne s 
sredozemskih iger ter eno s svetovnih 
iger. Zlate kolajne je za Slovenijo osvojilo 22 
balinarjev in 4 balinarke.

Balinarska zveza Slovenije
Super liga - 10 klubov
1. ženska liga - 8 ekip
1. moška liga - 10 klubov
2. zahodna liga - 10 klubov
2. vzhodna liga - 10 klubov
U14 in U18 - 14 ekip
Država liga - 62 klubov
Rekreacijska liga - več kot 100 klubov
Z balinanjem se rekreativno, športno ali 
tekmovalno ukvarja več kot 10.000 Slovenk 
in Slovencev.

Najuspešnejši balinarji vseh časov 
po številu osvojenih naslovov 
svetovnega prvaka (četvorke niso 
zajete). Med najboljših 16 je kar pet 
Slovencev!

Sebastien Grail 6
Pasqualino Bruzzone 5
Davor Janžič 5
Nicola Sturla 4
Carlo Ballabene 4
Jure Kozjek 4
Aleš Borčnik 4
Leo Brnić 3
Piero Amerio 3
Dominique Noharet 3
Christian Berthet 3
Fabien Amar 3
Fabrice La Posta 3
Markica Dodig 3
Dejan Tonejc 3
Anže Petrič 3
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Nedolgo nazaj se je zaposlila na Policiji, na 
Oddelku za vrhunske športnike.

Na pogovor je prišla naravnost s treninga.
Šport in treningi v življenju postavljajo 
velike omejitve. Na primer pri hrani. 

Hrana je seveda za vsakega šprtnika zelo 
pomembna, je gorivo za naše telo, je pa tudi 
balzam za našo dušo. Ki ga, glede na naš način 
življenja,  zelo potrebujemo. In tudi ravnotežje 
potrebujemo. Ker je šport, s katerim se 
ukvarjam, mentalno zelo zahteven, nočem sebe 
omejevati še dodatno, s hrano.  Ker pa se ceniš 
in si želiš samo dobro, ne boš užival slabe hrane. 
Pa ne zato, ker je nekdo rekel, da je ta in ta hrana 
slaba, ampak zato, ker ti telo tako pravi.  
Kaj ješ in česa ne?

Nora sem na mediteransko hrano, in tudi sicer 
mi hrana veliko pomeni. Doma smo gojili dolge 
rituale hranjenja,  najprej priprava, oba starša 
sta zelo predano kuhala, in nam otrokom s 
hrano dokazovala ljubezen, po hrani pa obvezno 

kava in dolgi pogovori. Ure in ure smo se lahko 
pogovarjali o življenju. No, mesa ne jem.
Si se zavestno odločila za to omejitev?

Ne, prišlo je postopoma. Nisem nekega dne 
rekla, zdaj pa ne bom več jedla mesa, ker to 
ni več moderno, enostavno se nisem mogla 
več prelisičit, da mi koristi. Postopoma sem 
zmanjševala količine, dokler nisem popolnoma 
prenehala.
Niti pršut te ne premami?

Ne. Zanimivo, da si me to vprašala. Pri nas 
doma je bil pršut zelo pomemben. Oče je za 
novo leto prinesel celo nogo pršuta. To niso bili 
heci. Pršut je pomenil ljubezen.  Enkrat sem ga 
spet probala in ugotovila, da mi ni več potreben. 
Ribe?

Jih jem, a zelo redko. V bistvu sem vegetarijanka.
Ješ pa jajca in sir?

Ja, jem. 
Od kje črpaš energijo?

Od ogljikovih hidratov, nora sem na žitarice, 
preden sem prišla na pogovor , sem doma 
namočila čičeriko. Ogromno semen, olja, olivno, 
bučno, laneno, zraven pa tone in tone zelenjave, 
včasih jajček in redko sir. Sir je bolj za gušt. 
Seveda še športni dodatki, veganski proteini, 
vitamini. 
Sama kuhaš?

Večinoma. Kuham zelo rada. Moram izdati 
recept, ki sem ga odkrila v nedeljo, ko sva kuhali 
s prijateljico kosilo. Tuna na žaru, pečen radič 
in, odkritje, pire krompir s tartufato. Nekaj 
najboljšega!
Gobe tudi jaz obožujem. In kruh seveda. 

Uh, kruh tudi jaz. Vsakokrat, ko se vrnem 
domov v Slovenijo, si dam duška.
Ti povem, kje v Ljubljani prodajajo 
najboljši kruh?

Poznam Osmico…
Na pokriti tržnici, venček iz sibirske 
ajde, brez kvasa, z drožmi. In prodajalna 
Art kruh v Rožni dolini. Kaj pa kava? 
Presenečena sem, da jo piješ.

Oja, kavo pa. Preprosto se mi ne da sami 
sebi postavljati preveč limitov. Seveda ne pijem 
kave pred treningi, ko delam na primer apneo, 

zadržujem zrak in je pomembno, da imam čim 
nižji srčni utrip. Jo pa spijem po treningu in je 
taka lepa motivacija. Januarja grem na priprave 
na Filipine, začnem globinske potope. Ti treningi 
so zelo naporni,  zjutraj grem brez zajtrka in ko 
so prvi potopi mimo, je ura že dvanajst. Telo 
sem navadila na to, komaj pa čakam na tisto kavo 
na boji, sredi morja. Vedno pa moraš paziti na 
ravnovesje. Lani sem pretiravala s kavo in sem jo 
morala prenehati piti za nekaj časa.
Večkrat praviš, da moraš poslušati svoje 
telo. Lahko razložiš, kaj to pomeni?

Težko razložim, nisem še to opisala z besedami. 
Poskusim. Kar mi zagotovo pomaga, je to, da me 
starši nikoli niso hoteli spraviti v predal. Zaupali 
so mi, bila sem vagabund, tudi v obdobju, ko bi 
me morali malo usmerjati, so mi pustili, da sem 
izbrala svojo pot. V eni fazi je bilo zelo težko, 
bila sem izgubljena, po drugi strani pa sem imela 
to možnost, da sem sama pogruntala, kdo sem. 
Seveda so družinski vzorci zelo močni. Starša 
sta bila  odprtega duha, imela sta vsak svoje 
probleme in težave, a zelo odprta v življenje.
Hočeš reči, da nista težila drugim?

Oja, sta. Oče je bil alkoholik in je težil drugim 
ljudem. Sčasoma ugotoviš, da je to nekaj, kar 
je name zelo vplivalo, a mi je tudi pomagalo pri 

odraščanju. In če stvari znaš prav obrniti, ti v 
življenju pridejo zelo prav. Imela sem svobodo, 
da sem ugotovila, zakaj sploh obstajam. Se mi zdi, 
da se moraš tudi roditi takšen, da imaš občutek 
zase.
Genska zasnova?

Ne verjamem ravno v gene, verjamem pa v 
karmo življenja, v namen življenja, da ima vsak 
človek nek življenjski smisel. Zelo verjamem v  
intuicijo. Če je ne zatiraš, je še močnejša. Intuicija 
mi tudi pravi, če telo začuti, da mu nekaj manjka, 
neka hrana, ki vsebuje železo, očitno moje telo 
potrebuje železo. Temu se prepustim, ker ljudje 
z razumom veliko kontroliramo in zaustavljamo 
to intuicijo. Kako boš poslušal svoje telo, če ti 
možgani diktirajo, kaj slišiš. Možgani in ego.
Ko rečeš kontroliram svoj ego, o čem 
govoriš? Kaj to pomeni? Kontroliraš želje, 
ambicije, tisto, kar ti je v odraščanju 
narekovalo socialno okolje?

Ko govorim o egu, je ta povezan z našimi čustvi, 
ranjenimi čustvi in potem odreagiraš v skladu s 
tem. Če bi bili pomirjeni s tem, skladni s sabo, 
ne bi odreagirali z egom. V odnosu do ljudi, 
ko me nekaj vznemiri, čustveno odreagiram in 
takrat si rečem, odreagirala si z egom,  Če bi bila 
pomirjena s sabo, sploh ne bi odreagirala, niti ne 
bi jemala stvari osebno, ne bi bila prizadeta.
Ti vedno napoveš, kako globoko se boš 
potopila. Pomeni, da zelo dobro poznaš 
svoje fizične in psihične zmožnosti, 
poslušaš svoje telo, a se odločiš racionalno. 
Nimaš trenerja, a če bi ga imela in bi 
zahteval od tebe, da dodaš v napovedi še 
kak meter, bi storila to?

Ne, ne bi. Delam z ekipo in trenerko plavanja, 
ki me pozna zelo dobro in točno ve, kje mi lahko 
pomaga. Nimava pa tistega tipičnega odnosa 
med trenerjem in  varovancem. Sem prestara 
za to, tega ne potrebujem. Kot otroka me nihče 
ni usmerjal, kaj šele, da bi me pri skoraj 40 
nekdo usmerjal, kaj moram storiti. To ne pride v 
poštev. Ker sem bila toliko let samosvoja,  si tudi 
najbolj zaupam in točno vem, kaj zmorem. Moje 
odločitve mi dajejo samozavest. Če bi sprejela 
odločitev nekoga drugega, bi bil on odgovoren 
za mojo odločitev. Tega pa nočem, rada imam to 
odgovornost za svoje odločitve. 
Ne maraš dominantnih ljudi?

Ne. Rada imam ljudi, ki so mi podobni.
Koliko treniraš na dan? 

Zdaj sem v bazi in to je prvi del treninga 
sezone. Količina treningov je zelo velika, vsak 
dan treniram, zjutraj v bazenu, fitnes in potem 
vaje doma, ker moram obdržati nivo adaptacije, 

fleksibilnost. Delam strečing, dihalne vaje, 
čenting, to je mentalni del treninga, in ta del 
imam zelo rada.
Potem se greš v resnici potapljat? Na 
Filipine?

Tam imam globinske treninge, tudi bazen, v 
ciklih, štiri dni, zjutraj globino in nato tehnike 
plavanja ali pa fitnes.
Kakšne preddispozicije moraš imeti, da se 
lahko potapljaš tako globoko, kot se ti?

Cel paket.  Fizično mora biti tvoje telo zelo 
fleksibilno in zelo dobro  se ga moraš zavedati. 
Ko se spuščamo v globino, je pritisk na naše telo 
zelo velik,  če odreagiramo s krči, ustvarjamo 
še svoj pritisk. V pljučnem delu lahko pride do 

poškodb. Ko se spuščam v globino,  moram 
zaradi zunanjega pritiska izenačevati pritisk 
v delih telesa, kjer je zrak. Sinusi in ušesa. To 
počnem vsake tri ali pet sekund, neprestano. 
Globlje sem, težje je, ker je pritisk vedno večji. 
Moraš pa biti zelo sproščen. Seveda je najbolj 
normalno, življenjsko vprašanje, kako ostati 
miren 100 metrov pod vodo. 
Kako?

Tako, da si prisoten. V tem je trik. Če imaš 
projekt pred sabo, biznis ali pa  potop, moraš biti 
prisoten, predan temu projektu, da ne razmišljaš 
o korakih naprej, ker s tem blokiraš naraven 
proces. Če bi začela razmišljat  o čem drugem 
tam spodaj, bi možgani pokurili ogromno kisika. 
Vprašanje je  ali bi se lahko vrnila. Ostati  moram 
res skulirana, ne smem  razmišljati, ko vzamem 
listek na cilju, svetovni rekord, disko me čaka.  
To se mi je zgodilo leta 2016,  ko sem dosegla 
svetovni rekord. Vzela sem listek in si rekla, 
imam svetovni rekord v roki, v tistem trenutku 
sem si rekla  Alenka, nazaj v fokus, priti moraš 
še nazaj gor. 
Kaj pa, če se plavalcu zgodi, da ga zgrabi 
panika in ne more nazaj? Kako nevarno je?

Nikoli nisi sam, razlika je le, ali si na treningu 
ali na tekmovanju. Kakšen mesec pred 
tekmovanjem greš na področje, kjer bo svetovno 
prvenstvo, a se na treningu nikoli ne potapljaš 
tako globoko kot na tekmovanju. In tam ti tudi 
nudijo profesionalni pripravo. Vsi potapljači smo 
na vrv, ob kateri se potapljamo, pripeti.  Ko se 
vračamo, te potapljači spremljajo zadnjih 35 
metrov do vrha. Ti metri so najbolj nevarni, da 
se zgodi “black out”, nezavest, velikokrat tudi na 
površini, in v tem primeru te varnostni potapljači 
potegnejo na vrh. Ko pa se potapljaš, si od 35 
metrov globine sam. Na vrhu imajo roko na vrvi 
ob kateri plavaš in zaznavajo, če se kaj dogaja. Ta 
vrv je kot tehtnica, na drugem koncu je utež. Na 
tekmi imamo tudi kamero in sondo, spremljajo 
te, kje si, se še premikaš, si se ustavil , v tem 
primeru sprožijo protiutež. In v parih sekundah 
si na vrhu.
Kako hitro odreagirajo?

Takoj. Bila sem zraven, ko so morali nekega 
tekmovalca potegniti na površino.  Je bil pa tudi 
edini, ki ga poznam. Ne vem pa za primer, da 
bi morali potegniti tekmovalca iz  globine 100 
metrov. 

ALENKA ARTNIK
Globinskega potapljanja se držita dve predstavi. Ena je romantična, najbrž ji je botroval film Velika modrina (tam doli je 
tako lepo, da te vleče, da bi ostal) in druga je dramatična (ni tako, kot je videti, zahteva veliko treninga).  Ko se pogovarjaš 
z Alenko Artnik, dvakratno svetovno prvakinjo, njen zadnji rekord je 113 metrov,  je to šport kot vsak drug, s to razliko, 
da se dogaja v vodi in v globini. In da moraš biti na te posebne okoliščine dobro pripravljen. Predvsem mentalno.  Alenka, 
sicer Koprčanka, z družino so živeli na Markovcu, je pri dvajsetih prišla v Ljubljano in še danes živi tukaj. Za njo je  izkušnja 
desetih let iskanja same sebe, prebolevanja smrti brata, mame in očeta. “Ko se ti to zgodi, si sam, ljudje se bojijo soočenja 
s smrtjo,” pravi. Danes je pri 37 letih najbolj skuliran človek, kar jih poznam. Z neko nebeško mirnostjo, pripravljenostjo na 
to, da ji lahko življenje prinese še marsikaj.

Spraševala 
Bojana Leskovar
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Nesreč je malo?
Zelo malo. Ta šport je nevaren, če se ga 

lotiš neumno, če si rekreativec na dopustu, se 
potapljaš sam ali pa sam loviš ribe in te nihče ne 
spremlja.
Tudi poškodb ni?

Lahko so, zaradi pritiska, ker ne moreš izenačiti 
pritiska, ti lahko poči bobnič. Pomeni, da se dva 
meseca ne moreš potapljati, da se rana zaceli. 
Druga poškodba, bolj nevarna, je povezana s 
pljuči, če si v krču, nesproščen, se ti lahko zgodi 
stisk pljuč.  Če se greš potapljat, moraš biti res 
dobro pripravljen. Predvsem mentalno. Voda 
je lahko zelo mehka, če pa nisi sproščen, je kot 
beton.
Te kdaj zebe v vodi?

Ja, zelo neprijetno je lahko. In tudi nevarno. Če 
te zebe, kuriš veliko kisika, da se segreješ in če te 
zebe, ne moreš biti sproščen. 
Kaj narediš?

Umiriti se moraš in se fokusirati na to, da te 
ne zebe.
Majhni otroci na zelo različne načine 
odreagirajo na vodo. Si se ti kot otrok bala 
vode?

Ne, kje pa. V vodi sem vedno uživala, moj prvi 
spomin je roza banca na balkonu, v kateri sem 
čofotala. Spomnim se vonja, občutka in rožic v 
vodi

Kdaj si se naučila plavati?
Pri petih letih. Očetu sem sedela na ramenih in 

ko je stopil v globoko vodo, me je izpustil. Tako 
sem zaplavala. 
Nisi začela kričati od groze, tako kot bi 
večina otrok?

Ne, vodo sem oboževala od zmeraj. 
Kaj pa, če te v vodi tišči lulat?

Mene vedno tišči. In se pač polulam. O 
potapljaškem refleksu moram kaj povedati. To je 
pravzapra fiziološka reakcija telesa na potapljanje, 
na zadrževanje zraka in na vodo. Močnejši je ta 
refleks, več lulaš. Močnejši je ta refleks, bolje 
je zate. Potapljaški refleks dokazuje, da človek 
prihaja iz vode in da se je potapljal. Zanimivo 

je, ko smo v vodi in zadržujemo zrak, imamo na 
obrazu receptorje, ki povzročijo to, da začnemo 
varčevati s kisikom. Zniža se srčni utrip, pade na 
20 do 30 utripov na minuto, kar se lahko zgodi 
v globoki meditaciji. Istočasno se kri iz okončin 
premakne v vitalno pomembne organe,  možgane, 
srce in pljuča, ki kisik vedno potrebujejo. Vranica 
se skrči, proizvaja več krvnih teles in več je kisika 
v obtoku. Vse to naredi telo samo. Avtomatično 
se zgodi tudi to, da telo samo varuje pljuča, iz 
katerih ne moreš izstisniti zraka, so pa ovita 
s plazmo, ki amortizira pljuča in preprečuje 
sesedanje pljuč. To je potapljaški refleks.  Bolj 
si prisoten v vodi, hitrejši je ta refleks. Narejeni 
smo za globine.
Hočeš reči, da je voda človekovo naravno 
okolje?

Je. Ko dojenčka, ki ima devet mesecev, daš v 
vodo, odpre oči, ne vdihne vodo in začne sam 
plavat. Točno ve, kako mora odreagirati.  Če 
bi dali doječke v vodo takoj, ko se rodijo, bi bil 
njihov prihod na kopno manj grob in dramatičen. 
Tvoj in svetovni rekord je 113 metrov. 
Kako globoko še lahko greš?

Vem, da so še rezerve. Veliko delam na 
mentalnem in tehničnem razvoju. Moja 
pomanjkljivost je, da nisem bila prej plavalka. 
Zato imam zdaj trenerko za plavanje, te vrste 
plavanja, ti gibi, so zelo sofisticirani in zelo 
zapleteni. V tem imam še veliko rezerve. Moraš 
pa imeti tudi motivacijo. Zaenkrat jo imam.

Zapeljimo se v praznični december z 
muzejskim vlakom

Božiček tudi letos potuje po Sloveniji s skoraj 
100 let starim muzejskim vlakom, na poti pa 
se mu lahko pridružite tudi vi. V decembrskem 
prazničnem času zagotovo prav posebno 
doživetje ponuja muzejski vlak, ki nas bo tudi letos 
v družbi Božička popeljal po železni cesti, kot je 
vožnja potekala nekoč... Pripeljite svoje najmlajše 
in skupaj z njimi vstopite v pravljični svet in jim 
podarite nekaj posebnega, nepozabnega, nekaj 
enkratnega in čarobnega. Vozni red si lahko 
ogledate na spletni strani www.slo-zeleznice.si.

Z vilami v Pravljično deželo Celje
Že deseto leto zapored vas bodo na izbranih 

vlakih v Pravljično deželo v Celju spremljale 
pravljične vile. V središču knežjega mesta bodo 
vse do silvestrovega ustvarjale deželo doživetij za 
najmlajše in malo starejše. V decembrskih dneh 
najmlajše čakajo številne pravljične skrivnosti, 
pravljično rajanje, vilinski ples in še marsikaj zares 
pravljičnega, nepričakovanega in enkratnega. 
Slovenske železnice - Potniški promet že vse 
od leta 2005 s pravljičnimi vlaki in občino Celje 
ponujamo doživetja na vlaku in v Pravljični deželi. 
Letos bo v Celje pripeljalo kar 15 pravljičnih 
vlakov.

Dunaj, Avstrija
Od konca novembra do konca decembra se 

avstrijska prestolnica spremeni v malo pravljično 
deželo. Najživahneje je pred mestno hišo, kjer 
se odvija priljubljeni Christkindlmarkt, ki ga 
vsako leto obišče več milijonov ljudi. Pravljičen 
je tudi božični sejem pred dvorcem Schönbrunn. 

Pogrejte se z znamenitim weihnachtspunschem 
in se sprehodite od operne hiše po Kärntner 
Straße do katedrale sv. Štefana in po ulici Graben 
do palače Hofburg. Cena vozovnice iz Ljubljane 
za odrasle se začne že od 29 evrov, za potovanja 
skupin pa veljajo dodatni popusti.

Salzburg, Avstrija
Mozartovo mesto v predbožičnem času očara 

s tradicionalno božično jelko, zastekljenim 
vodnjakom in gradom, ki se dviga nad trgom 
Salzburger Dom. Ob vznožju trdnjave 
Hohensalzburg, ki stoji neposredno ob salzburški 
katedrali, se odvija svetovno znani in najstarejši 
avstrijski božični sejem. Eden od vrhuncev 
predprazničnega dogajanja v Salzburgu je tudi 
pohod parkljev. Družine z otroki bo navdušil 
adventni Hellbrunn, kjer bodo lahko otroci jahali 
ponije, pekli klobasice na tabornem ognju in 
božali živali v živalskem vrtu. Cena vozovnice iz 
Ljubljane za odrasle se začne že pri 27,80 €. 

Gradec, Avstrija
V tednih pred božičem se Gradec spremeni v 

romantično zimsko pravljico. Že v novembru se 
odpre več adventnih tržnic. Podate se lahko tudi 
na pot jaslic, ki vodi od ledenih jaslic na dvorišču 
Deželne hiše Landhaus skozi ulico Stempfergasse 
do božične razstave muzeja Diözesanmuseums 
Graz. Otroška adventna tržnica Kleine 
Neutorgasse bo z velikim kolesom, vrtiljakom 
in pravljičnim vlakom, peno in sladkorno vato 
zanetila iskrico v vsakih otroških očeh. Lepa ideja 
za enodnevni izlet. Za vozovnico, za odrasle, 
boste iz Ljubljane odšteli od 20,80 €.

Beljak, Avstrija
V mestu ob Dravi boste našli vse, kar ustvarja 

božično vzdušje – od romantičnega adventnega 
sejma do adventa v kočah in umetniškega 
adventa. Beljaški tradicionalni advent se 
razprostira okoli mestne župnijske cerkve, na 
glavnem trgu (Hauptplatz) pa se odvija Beljaški 
kulinarični advent. Če je dovolj hladno, pred 
mestno hišo odprejo drsališče, program za 
otroke pa dopolnjuje še majhen živalski vrt in 
lutkovno gledališče. Vozovnice iz Ljubljane za 
odrasle stane od 11,60 €.

Budimpešta, Madžarska
Lepotica ob Donavi očara v vseh letnih časih, a 

prekrasne palače, cerkve, trgi in sanjski mostovi 
so v praznični preobleki še lepši. Številni trgi 
in ulice madžarske prestolnice se v decembru 
odenejo v čarobnost lučk in prazničnih stojnic. 
Največji božični sejem je na trgu Vörösmarty, 
polnem prisrčnih lesenih hišk, kjer lahko kupite 
kakovostne izdelke madžarske domače obrti. 
Povzpnite se na Citadelo, ki se dviguje nad tem 
veličastnim mestom, oglejte si središče mesta ob 
Elizabetinem mostu, sprehodite se skozi Verižni 
most in čez Trg svobode do bazilike sv. Štefana. 
Vozovnice iz Ljubljane so za odrasle na voljo od 
15 €.

Zagreb, Hrvaška
Zagreb je v preteklih dveh letih prijel laskavi 

naziv najboljše adventne prestolnice Evrope, 
že tako bogato praznično ponudbo pa so 
sosedje letos le še nadgradili. Česa ne smete 
spregledati? Trg bana Josipa Jelačiča zaživi ob 
glasbi in koncertih, v parku Zrinjevac lampijoni 
razsvetljujejo drevored, stari glasbeni paviljon pa 
se spremeni v svetlečo palačo. Za bolj aktivne se 
prava božična pravljica odvija v ledenem parku na 
trgu kralja Tomislava. Ob vzpenjači tradicionalno 
poteka gastronomski dogodek, ki vas s 
kulinarično ponudbo popelje okoli sveta. Novost 
letošnjega prazničnega dogajanje pa je advent v 
tunelu – božična pravljica v predoru, kjer bodo 
na ogled osvetljene 3D-zimske skulpture, video 
projekcije in izbrana praznična glasba. Vozovnico 
iz Ljubljane lahko za odrasle kupite že za 9 €. 

SLOVENSKE ŽELEZNICE

NAJLEPŠE PRAVLJIČNE 
POTI V DECEMBRU!
V prazničnem decembru, v času, ko zasvetijo luči in se vse iskri od želja in 
pričakovanj. V mestih po Evropi so že zaživeli božični sejmi, ki vabijo k obisku. 
In kar je najboljše: vse sejme lahko obiščete z vlakom! Izlet z vlakom je v teh 
prazničnih dneh lahko še posebej pravljičen. Ne samo zaradi čudovite pokrajine, 
ki drsi mimo, pač pa tudi zato, ker decembra z vlaki potujejo tudi pravljični junaki.
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Pomembno vlogo pa imajo policisti tudi 
pri morebitnem vračanju migrantov v 
sosednje države in pri njihovi nastanitvi. 

Kot smo že poročali, se postopki razlikujejo 
glede na to, ali nekdo, ki je ilegalno prestopil 
mejo, zaprosi za mednarodno zaščito ali ne. 
Ko ilegalni migranti zaprosijo za azil, policija 
izvede postopek identifikacije in jih nato preda 
v obravnavo Ministrstvu za notranje zadeve 
(MNZ), Direktoratu za upravne notranje 
zadeve, migracije in naturalizacijo. MNZ jih 
namesti v Azilni dom, strokovne službe pa 
odločajo o posamezni vloženi prošnji. Za tiste, 
ki ne zaprosijo za azil, policija vodi postopke in 
aktivnosti za vrnitev v državo tranzita ali izvora. 

Letos so policisti prijeli 379 tihotapcev 
ilegalnih migrantov, od katerih je bil 
zoper 312 odrejen pripor

Slovenska policija v zadnjem obdobju zaznava 
povečanje problematike delovanja organiziranih 
kriminalnih združb pri nezakonitih migracijah 
na balkanski poti. V Sloveniji so pogosto med 
osebami, ki se ukvarjajo s tihotapljenjem ljudi,  
prijeti državljani tretjih držav, ki so že pridobili 
status ali pa so v postopku pridobitve le-tega 
v državah EU. Pri prevozih z vozili običajno 
uporabljajo predhodnice, ki preverjajo morebitno 
prisotnost policije na načrtovani poti prevoza.

Oktobra so tako kriminalisti Sektorja 
kriminalistične policije Policijske uprave 
Koper uspešno izvedli zaključno akcijo v dlje 
časa trajajoči kriminalistični preiskavi, ki jo 
je usmerjalo Okrožno državno tožilstvo v 
Kopru in v okviru katere se je z mednarodnim 
sodelovanjem in z uporabo prikritih preiskovalnih 
ukrepov preiskovalo člane dobro organizirane 
mednarodne kriminalne združbe, ki se je že 

dlje časa ukvarjala s tihotapljenjem ilegalnih 
prebežnikov z območja Bosne in Hercegovine in 
Srbije preko Hrvaške in Slovenije v Italijo.

V sodelovanju s policijami BiH, Hrvaške in Italije 
ter Europola je bila prekinjena ilegalna dejavnost 
kriminalne združbe, katere člani so delovali na 
območju navedenih držav in tudi na območju 
PU Koper. Policisti so v okviru preiskave celo 
izvedli dve hišni preiskavi na območju Portoroža, 
prijeti pa so bili trije osumljenci, med njimi tudi 
organizator tihotapljenja ilegalnih prebežnikov, 
28-letni državljan Slovenije z območja Portoroža, 
ki je bil glede na ugotovitve preiskave več let 
aktiven pri izvrševanju teh dejanj. 

Člani kriminalne združbe so v času, ko se je nad 
njimi izvajala kriminalistična preiskava, izvršili 24 
kaznivih dejanj prepovedanega prehajanja meje ali 
ozemlja države, dve kaznivi dejanji neupravičene 
proizvodnje in prometa s prepovedanimi drogami, 
nedovoljenimi snovmi v športu in predhodnimi 
sestavinami za izdelavo prepovedanih drog ter 
eno kaznivo dejanje nedovoljene proizvodnje in 
prometa z orožjem ali razstrelivom.

Za izvrševanje kaznivih dejanj tihotapljenja 
ilegalnih prebežnikov so člani združbe uporabljali 
najeta vozila pri različnih podjetjih na Obali 
in notranjosti Slovenije, vedno pa je vozilo, 
s katerim so tihotapili ilegalne prebežnike, 
spremljala predhodnica. V primeru policijskih 
kontrol in ustavljanj so prevozniki z ilegalci v 
vozilih po naročilu organizatorja bežali pred 
policijskimi patruljami, zaradi česar so policisti za 
preprečitev bega uporabili tudi stinger – sredstvo 
za prisilno ustavljanje vozil.

Kraji nezakonitih prestopov državne 
meje so povečini na območju doline 
Dragonja, Jelšan in Babnega polja

Meddržavno sodelovanje
Skozi celotno kriminalistično preiskavo je 

potekalo aktivno in korektno sodelovanje s tujimi 
varnostnimi organi, posameznimi policijskimi 
enotami in Okrožnim državnim tožilstvom v 
Kopru, ki se je na koncu uspešno zaključilo 
s prijetji organizatorjev v BiH in Sloveniji ter 

ostalih članov v verigi kriminalne združbe, ki je bila razpredena od Srbije, 
BiH, Hrvaške in Slovenije do Italije.

V preteklem obdobju je bilo zaznano tudi več primerov, ko so tihotapci 
ljudi s svojim brezkompromisnim ravnanjem (tako v postopkih s policisti, 
kot tudi z nevarno vožnjo, vožnjo pod vplivom psihotropnih snovi in velikim 
številom migrantov v vozilih) ogrožali življenja migrantov. 

»Zaradi mednarodne narave preiskovanja kaznivih dejanj prepovedanega 
prehajanja meje ali ozemlja države je za uspešno preiskovanje ključno 
mednarodno sodelovanje z izmenjavo informacij in skupnimi preiskavami. 
Slovenska policija zato pri tem sodeluje tako s sosednjimi kot tudi ostalimi 
državami, in sicer tako na bilateralni kot tudi na multilateralni ravni. 
Kriminalistična policija intenzivno sodeluje z agencijo Europol, pri čemer 
ima ključno vlogo pri posredovanju in vrednotenju informacij ter operativni 
podpori posameznih preiskav Evropski center za boj proti nedovoljenim 
migracijam (EMSC), ki je bil ustanovljen pri Europolu,« so nam sporočili s 
PU Koper.

Število kaznivih dejanj prepovedanega prehajanja meje ali ozemlja 
države se je v obdobju od januarja do oktobra 2019 povečalo glede na 
lansko primerljivo obdobje za 71 odstotkov (365/213). Najbolj, kar za 582 
odstotkov, se je povečalo število izvršitvenih oblik tihotapljenja v okviru 
kriminalne združbe. Porast za 59 odstotkov je zabeležen tudi v okviru 
tihotapljenja zaradi premoženjske koristi.

Slovenska policija je v celotnem letu 2018 obravnavala 153 primerov, v 
katerih je bilo prijetih 218  tihotapcev ljudi. V letošnjem letu pa so do 18. 
10. 2019, obravnavali 260 takih primerov, kar pomeni 132-odstotni porast 
v primerjavi s primerljivim obdobjem lani. V letu 2019 je policija do 21. 
oktobra obravnavala 264 primerov, v katerih je bilo prijetih 379 tihotapcev 
ljudi (342 tujcev ter 37 slovenskih državljanov) z 2246 nezakonitimi migranti. 
Zoper 312 tihotapcev ljudi pa je bil odrejen pripor.

Na policiji želijo poudariti, da ima mednarodno sodelovanje z Europolom 
zelo pomembno vlogo pri učinkovitem razkrivanju in dokazovanju vseh vrst 
kaznivih dejanj, še posebno pa pri takšni vrsti kaznivih dejanj, ki imajo vse 
znake mednarodnega značaja, ko imajo organizirane hudodelske združbe 
svoje celice v vsaki državi, ki se nahajajo na poti gibanja migrantov ter je 
samo mednarodno sodelovanje lahko učinkovito v boju proti ilegalnim 
migracijam in tihotapljenju migrantov.

Kriminalistična preiskava italijanske policije
Sodelovanje med italijansko in slovensko policijo je že dolgo ustaljena 

praksa, predvsem na čezmejnem območju med Trstom in Koprom. 
Sklenjen je tudi sporazum, ki omogoča neposredno izmenjavo informacij 
med italijansko in slovensko policijo.  Italijanski varnostni organi so 
obravnavali tri kazniva dejanja, med drugim so  prijeli Slovenca s tremi 
ilegalnimi prebežniki, ko je bežal iz Slovenije proti Italiji,  in mu odredili 
pripor, podatke pa poslali koprskim kriminalistom.

www.lifeclass.net | sales@lifeclass.net | 05 692 9016  

s kulinaričnim druženjem
Zaključite poslovno leto 

na Obali  

MIGRANTI
Migranti so v zadnjem letu postali vsakodnevna »težava« policistov, ki delajo na področju varnosti državne meje. 
Vse skupaj budno spremljamo tudi na OBALAplus, kjer smo že pisali o čezmejnem sodelovanju z italijanskimi 
varnostnimi organi in se skupaj z njimi odpravili celo na patruljni pregled, ki jih opravljajo prav vsak dan.

ALU, PVC

z vami že več kot 20 let
okna, vrata, vetrolovi, zimski vrtovi, 
ograje, zasteklitev balkonov, senčila 

(rolete, polkna, žaluzije, lamelne zavese...)

Goran Obradovič s.p.
Partizanska 123j, 6210 Sežana
Tel.: 05/734 23 58, Fax: 05/730 00 08
GSM: 041 70 30 82, E-mail:alfego.sp@siol.net
www.alfego.si

NapisalaNapisala
Tina SaražinTina Saražin
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Kdaj si postal pilot? Ali si to želel postati že 
od nekdaj?

Jaz sem si to želel že v osnovni šoli. Takrat smo 
stanovali v Šempetru pri Novi Gorici in najprej 
sem se začel ukvarjati z letalskim modelarstvom. 
Z modelarstvom in letalstvom me je navdušil 
moj pokojni oče, ki je tudi bil pilot in inštruktor 
letenja ter padalstva. Še danes imam en njegov 
avijonček, ki ga je naredil iz aluminija v petdesetih 
letih. Kasneje sem bil kot modelar dejansko tudi 
zelo uspešen na tekmovanjih, z letenjem sem pa 
pričel proti koncu 60. let, zato ker sem se takoj 
po osnovni šoli pričel ukvarjati z glasbo. Sem tudi 
glasbenik, muzikant.
Kaj si igral?

Igral sem klaviaturo, kitaro, harmoniko, orgle 
in tudi pel sem. Imeli smo svoj bend, imenovali 
smo se Kristali (iz Vrtojbe). Prerasli smo v 
uspešen ansambel na tem področju in na koncu 
nas je bilo v sestavi celo sedem. Takrat smo vse 
igrali v živo, vse pesmi, ki so izhajale, smo morali 
posneti na magnetofonski trak in se tako učiti. Ni 
bilo tako enostavno kot danes, ko je vse na voljo. 
Takrat smo tekmovali, kdo bo prvi znal zaigrati 
zmagovalno pesem s festivala Sanremo. Cel čas 
glasbenega ustvarjanja sem imel željo, da bi postal 
pilot, vendar me je v tistem trenutku glasba 
ovirala. Igrali smo ob sobotah in nedeljah, tako da 
nisem imel časa. Drugače bi nedvomno začel prej. 
Kakšni so pogoji, da se nekdo lahko izuči za 
pilota?

Redno vsako leto prihajajo novi kandidati, ki se 
zanimajo za šolanje. Veliko informacij o tem imamo 

na svoji spletni strani. Čeprav sem v pokoju, delo 
upravnika, vodje letalske šole in inštruktorja 
opravljam prostovoljno. Sem še vedno prva 
kontaktna oseba. Vsakega kandidata povabim 
na razgovor in potem se dogovorimo za naprej. 
Seveda  skušamo ugoditi posameznikovim željam, 
skušamo zagotavljati ugodne cene, saj vemo, da 
je drugače zadeva težko dostopna. Poseben pogoj 
je, da si zdravstveno sposoben, pridobiti morajo 
zdravstveno potrdilo in mi vsakemu priporočamo, 
da naj gre najprej opravit zdravniški pregled, da 
vidi, če je vse v redu. Čeprav bi lahko rekel, da 
so kriteriji podobni kot pri zdravniškem pregledu 
za vozniški izpit. Mogoče par pregledov več. Pri 
letalstvu je pomemben globinski vid, ker moraš 
znati oceniti razdaljo in višino, ko pristajamo. 
Pomembno je razlikovanje barv. Še posebej takrat, 
kadar se leti ponoči, saj  so razni inštrumenti 
obarvani. Po zdravniškem pregledu pa ni več 
nobenih zadržkov. 
Koliko stane šolanje za pilota?

V povprečju stane šolanje motornega pilota do 
pridobitve dovoljenja za privatnega pilota (prej se 
je to imenovalo športno dovoljenje) med 9 in 10 
tisoč evrov. V tem je vštetih 50 ur letenja in delno 
teorija. Pri teoriji moramo obvezno angažirati 
zunanje sodelavce, kar pomeni, da jih moramo 
tudi posebej plačati. Na koncu so izpiti, najprej 
so teoretični izpiti vseh letalskih predmetov in 
angleški jezik. Izpitov je devet. Predavanja obsegajo 
100 ur, sproti se dogovarjamo, kdaj kandidati 
pridejo. Je pa možno opraviti vse v šestih mesecih. 
Koliko je zanimanja za šolanje za pilota?

Trenutno imamo štiri kandidate začetnike, 
med njimi je tudi dekle ter dve kandidatki, ki sta 
v nadaljevalnem šolanju, prav tako dva moška 
kandidata. Vseh skupaj je torej osem.
Kaj pa potem, ko narediš izpit? Moraš imeti 
določeno število ur letenja, da obdržiš 
licenco?

Če narediš izpit, se v licenco pilota vpiše 
»rejting«, da si usposobljen za letenje na 
enomotornih letalih z batnim motorjem. Velja 
dve leti, vsaki dve leti ga je potrebno podaljšati. V 
tem času pa mora posameznik, da ima normalne 
pogoje za podaljšanje, opraviti 10 ur letenja. Kar je 
več, je zelo dobrodošlo, najdejo pa se tudi takšni, 
ki niso utegnili dovolj leteti. Mene je Agencija 
za civilno letalstvo pooblastila za izpraševalca, 
kar pomeni, da če nekdo pride k meni, ki ni nič 
letel oziroma je letel zelo malo, ga jaz ocenim. 
Ali pa mora nekaj odleteti, da se prepričam, da je 
sposoben za samostojno letenje.

Kaj je pomembno pri takšnem drznem 
podvigu, kot je letenje pod solkanskim 
mostom?

Akrobatsko letenje je vrhunec nekega športnega 
letenja, je nadgradnja športnega letenja, za kar 

pa ni primeren vsak. Menim, da moraš biti v prvi 
vrsti zelo motiviran in moraš imeti veliko željo, 
da bi postal akrobatski pilot in nenazadnje moraš 
imeti zelo dobro razvite motorične sposobnosti. 
In zelo dobro fizično kondicijo. Pri akrobatskem 
letenju nastajajo zaradi velike hitrosti tudi zelo 
velike obremenitve. Ljudje si včasih ne morejo 
predstavljati, ko nekje preberejo, da je bila 
obremenitev 6 ali 7, 8, 9 G ali pa minus 2, 3, 4, 5, 
6 G. Šest G na primer pomeni, da je na moje telo 
delovala sila, ki je petkrat težja od mene. En G 
imamo že mi normalno.

Kako se občuti takšna sila?
To so veliki pritiski. Pri obremenitvi 6 G je moja 

roka težka 20 kilogramov ali pa še več. Jaz moram 
zelo dobro držati palico v letalu, da mi roka ne 
zdrsne in da ne ostanem brez komand. Na mojo 
samo težo deluje ta dodatna težo, ki bi mi mogoče 
dala glavo postrani. Jaz se moram na vsako tako 
obremenitev pripraviti, stisniti določene mišice, 
da mi glava ne omahne nazaj ali naprej, levo, desno. 

Prav tako ne smem spustiti plina, ker v določenem 
momentu pri 6 ali 7 G ne bi mogel dvigniti roke, 
da bi ga spet prijel. 
A to govoriva o takšnih pritiskih, ko 
nekateri že omedlijo?

To so pritiski, ko pri daljših obremenitvah, 
govorim o pozitivnih G-jih,  pade »mrak na oči«, 
kar pomeni, da si ti še vedno pri zavesti, ne vidiš 
pa nič. To pa zaradi tega, ker prehitro izteče kri 
iz možganov v telo. Zato je pomembno, ko se 
pripravljamo na pozitivno obremenitev, moramo 
stisniti določene mišice, da to preprečimo. Pri 
teh obremenitvah je potrebno še upravljati 

z letalom. In imeti koncentracijo, da boš pod 
temi obremenitvami dobro deloval. Ko pa 
pridejo negativne obremenitve, kar pomeni, da 
letimo z glavo obrnjeni navzdol, je pa lahko zelo 
nevarno. Ker tukaj nam pa kri sili v glavo in če 
je to pretirano, lahko pride do pokanja kapilar v 
očeh. Zelo pomembno je, da ko smo z letalom 
obrnjeni narobe, so tudi vsi instrumenti obrnjeni 
narobe. Tudi drugače vidiš horizont. Za levi zavoj 
moram dati palico desno in za desni zavoj levo. Če 
se hočem vzpenjati, ko sem na hrbtu, moram dati 
palico naprej, ko sem jo pri pozitivnem letenju dal, 
ko smo šli dol.
Kolikokrat si letel pod solkanskim mostom?

Da ti odgovorim na to vprašanje, ti moram 
najprej povedati še nekaj drugega. Ko sva govorila 
o akrobatskem letenju in o tem, kdo lahko to dela. 
Akrobatsko letenje je moja specialnost že od leta 
1982. Ko sem se zaposlil na obalnem letalskem 
centru, sem hodil na vsa tekmovanja po celotni 
bivši Jugoslaviji, na vse letalske mitinge in rezultat 
mojega uspešnega akrobatskega letenja je bil ta, 
da me je leta 1984 zaradi rezultatov, ki sem jih 
imel v letu 1983 na vseh tekmovanjih, kjer sem 
bil vedno najboljši, letalska zveze Jugoslavije 
proglasila za najboljšega športnika v akrobatskem 
letenju v Jugoslaviji. Takrat sem dobil status 
vrhunskega športnika v občini Piran in bil nagrajen 
z Bloudkovim priznanjem. Na tekmovanjih, kamor 
sem hodil, nas je bilo med 20 do 30 tekmovalcev. 
Takrat sem tudi vstopil v jugoslovansko državno 
reprezentanco, kot uspeh pa si štejem,  da so me 
določili, da sem nosil olimpijsko baklo za zimske 
olimpijske igre v Sarajevu, na račun tega, da sem 
bil najboljši športnik. Da se vrnem na solkanski 
most. Brata Rusjan sta legendi v slovenskem 
letalstvu, pa tudi v svetovnem merilu. Onadva sta 
v delavnici začela izdelovati letala v stari Gorici v 
Italiji, njihov oče je bil sodar in od tam sta dobila 
ogromno lesa in sta začela graditi letala. Rusjan 
je bil deveti v svetu, ki je poletel z motornim 
letalom, prvi let pa je opravil 25. novembra 1909. 
Želel sem povedati to, da se je nekako na brata 
Rusjan malo pozabilo. Žal se je on ponesrečil na 
Kalemegdanu pri Beogradu, zadeva je bila takšna, 
da je takrat tudi njun oče rekel, da je čas, da 
nehajo delati letala ali pa bodo bankrotirali. On je 
hotel letalo ponuditi takratni jugoslovanski vojski 
in žal se je tako končalo, ker je kljub slabemu 
vremenu poletel. Letalo, ki ga je transportiral 
iz stare Gorice v Beograd, je prevažal v nekem 
odprtem vagonu. Takrat je snežilo in vse je bilo 
mokro. Letalo je to nekako razlepilo in dejansko 
mu je v zraku zlomilo krilo in se je ubil. Njegov 
grob je v Beogradu. Ob prihodu leta 1999 se je 
pojavil Tomaž Berger, režiser, ki je pripravljal 
dokumentarni film o velikanih »Slovo od velikanov 
prejšnjega stoletja«. V tem filmu naj bi bilo govora 

tudi o Edvardu Rusjanu in je takrat režiser dal 
idejo, da bi nek pilot naredil let pod solkanskim 
mostom. Ni vedel, kam se obrnit, spraševal je 
po Sloveniji, kdo bi bil primeren in slučajno je v 
Lescah zvedel za mene. Poklical me je, predstavil 
idejo in začeli so se birokratski mlini. Pomembno 
je, da povem, da do leta 1999  še nihče ni letel pod 
solkanskim mostom. 
Kaj se ti je pletlo po glavi, ko je režiser 
prišel s to idejo? Se ti je zdela izvedljiva?

Najprej sem malo razmislil, potem pa sem sprejel 
ta izziv z namenom, da naredim nekaj dobrega za 
Edvarda Rusjana, da bo to neko častno dejanje, 
da se dejansko  uveljavi to ime, ki dandanes 
vedno več pomeni. Sprejel sem ta izziv, želel sem 
narediti ta let za Rusjana. Najprej je bilo potrebno 
pridobiti vsa potrebna dovoljenja, od letalske 
inšpekcije, agencije. Inšpektorja sem prosil, če si 
greva pogledat ta solkanski most. Jaz sem si že 
zamislil, kako bi ta let naredil, potrebno bi bilo 
precej dreves obrezati na brežini reke Soče, ker 
bi ovirala let. Dogovorila sva se in odšla  pogledat 
most. Ko ga je videl, ni hotel niti slišati več o tej 
ideji. Jaz sem mu takrat zagotovil, da to zmorem. 
Njemu se je zdelo preveč tvegano, da je prihod 
zelo nevaren, saj je most pod nekim kotom. 
Potrebno je bilo spuščanje iz kamnoloma v treh 
zavojih, v zavoju priti pod most in takoj iz mosta 
ven z veliko hitrostjo. Problem je namreč naslednji 
most. Jaz sem malo preračunal in mu povedal, kako 
bi to šlo. On mi je rekel, da ne bo šlo. Ni želel nase 
prevzeti tako velike odgovornosti. Po poti nazaj 
sem ga prepričeval, da greva narediti ta let, sicer 
ne pod mostom, ampak tri metre nad mostom, 
da vidiva, kako bom lahko preletel naslednji most. 
Na srečo sem ga prepričal, usedla sva se v letalo 
in sva šla nad most. Takrat se je prepričal, da se to 
da narediti in mi je dal dovoljenje. Potem pa smo 
potrebovali še vsa druga dovoljenja, od slovenskih 
železnic, elaborat o odpovedi motorja, zagotoviti 
potapljače, reševalne čolne, skratka, dogodek je 
postal zapisan v zgodovini kot zelo uspešen. To 
je bilo leta 1999. Potem se je bližala 90. obletnica 
prvega poleta Edvarda Rusjana in  leto 2006, ko 
je bila 100. obletnica samega mostu in bohinjske 
železnice. Takrat je Krajevna skupnost Solkan dala 
predlog, da se let pod mostom naredi tudi za to 
obletnico. Bilo je resnično lepo, most je bil zvečer 
osvetljen in bilo je veliko drugih spremljajočih 
prireditev. Moj tretji let pod solkanskim mostom 
pa je bil za 100. obletnico prvega poleta Rusjana, 
leta 2009. Naredil sem let za 100. obletnico in 
110. obletnico. Za ta zadnji let sem dal jaz sam 
idejo občini Nova Gorica. Ko sem dal idejo, 

BENJAMIN LIČER — BENĐO
Benjamin Ličer – Benđo je tisti človek, ki je letel pod solkanskim mostom. In ne samo enkrat. V letošnjem letu je praznoval 
50 let letalske kariere. Čeprav je že upokojenec, je še vedno (poklicni) pilot, inštruktor letenja in nenazadnje tudi oljkar. NapisalaNapisala
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so bili navdušeni in želeli so narediti enkraten 
dogodek, kar je tudi uspelo. Prišlo je rekordno 
število ljudi, okrog 6000. Bilo je fenomenalno. Da 
sem popestril program, sem pripravil, da smo v 
skupini štirih letal skupaj prileteli in naredili nekaj 
manevrov v tem skupinskem letu, potem pa sem 
spustil tri barve, barve naše zastave. 
A nameravaš leteti pod mostom tudi za 
120. obletnico?

(smeh) Vprašali so me že, bomo pa videli, kako 
bo takrat. 
Še nekaj me zanima okrog tega leta pod 
solkanskim mostom. A nisi nič treniral, nisi 
letel nekajkrat skozi, da vidiš, kako to gre?

Dejansko tega ne moreš trenirati. Ko sem 
se odločil, sem šel kar pod most. Moraš imeti 
samozaupanje. Treninga ni. Edino to, da redno 
izvajam akrobatsko letenje in šolanje. In pa da 
verjamem v svoje sposobnosti in da zaupam v 
letalo. Jaz sem edino najprej pred vsakim letom 

nekajkrat z zelo veliko hitrostjo nadletel most, da 
sem ugotovil, če imam kakšne bočne vetrove ali 
turbulenco, sem pač ugotavljal pogoje. Tudi letos 
sem preletel most s hitrostjo 300 kilometrov na 
uro, da se ugotovil, če bo kakšna turbulenca.
Pri takšni hitrosti greš tudi pod most?

Pod most sem šel s hitrostjo 270-280 kilometrov 
na uro. Če bi imel več kot 300 kilometrov na uro, 
potem bi imel že zelo ozek radij, da ne bi oplazil 
drevesa na drugi brežini reke Soče. 
Te je bilo kaj strah?

Tukaj ni časa za strah. Niti me ni strah, drugače 
sploh ne bi šel. V bistvu je samo koncentracija in 
vsako dejanje mora biti izjemno premišljeno, ko 
greš pod most. Tukaj ni napake. Napake se ne da 
popraviti. 
Bi lahko rekel, da je bil to tvoj najbolj drzni 
podvig?

Lahko rečem, da je najbolj drzen podvig. Je bilo 
pa par drznih podvigov iz časa bivše Jugoslavije, 
ko sem postal član državne reprezentance, takrat 
smo reprezentanti tekmovali med seboj. Enkrat 
smo se dogovorili, da bomo tekmovali, kdo bo šel 

najnižje z glavo obrnjen navzdol nad pisto. Eden, 
ki ji letel pred mano, je uspel leteti pet metrov 
nad tlemi, ta drugi je letel na treh metrih, ko sem 
pa jaz prišel na vrsto, pa sem letel tako nizko, da 
je ena antena, ki je na repu letala, šla po travi, to 
pomeni, da je bil rep en meter nad tlemi. Takrat 
sem  premagal oba. 
A imaš tudi kakšne slabe izkušnje z 
letenjem?

Seveda ni vse tako lepo, kot bi nekdo mislil, 
jaz sem v tem moji letalski karieri imel kar šest 
odpovedi motorja, prav na tem akrobatskem 
letalu. Da sem rešil situacijo, sem pristajal po 
vinogradih, pristajal sem izven terena, kjerkoli se 
je dalo. Dvakrat se mi je to zgodilo v Sečovljah, 
takrat sem pač pristal na letališču. Enkrat sem 
pristal za Vina Koper. Odpovedi motorja niso 
pogoste, so pa možne. Akrobatska letala so 
nekolika drugačna letala, ker so podvržena velikim 
obremenitvam, lahko pride tudi do kakšnih drugih 
odpovedi in na to moraš biti pripravljen. Jaz tudi 
vsem kandidatom, ki jih šolam za akrobacije ali pa 
tudi za športno dovoljenje, vedno govorim tudi 
o postopkih v primeru sile. V primeru odpovedi 
motorja, v primeru požara. Opolnoči moraš 
vedeti, kaj narediti, če bi se to zgodilo. 
Požar si že tudi doživel v letalu?

Ja, tudi gorel sem v zraku. Takrat mi je v zraku 
eksplodiral motor, odtrgalo je pol bloka, cilinder 
in olje se je vžgalo. Imel sem šest potnikov v letalu. 
Požar sem pogasil samo na osnovi izkušenj, ker 
gasilni aparat ni uspel pogasiti ognja. Z nekim 
drsenjem z zelo veliko hitrostjo sem ustvaril 
podtlak tam, kjer je gorelo in sem tako pogasil 
požar. Kasneje sem pristal v Postojni ter rešil 
potnike in sebe, nenazadnje pa tudi letalo. Kljub 
vsem nezgodam, ki sem jih imel, pa še kar ne 
odneham z letenjem. Letim še vedno naprej. Nekdo 
misli, da letalci samo uživamo v letenju, vendar 
pa ni vedno tako. Sam sem bil tudi pobudnik, da 
smo začeli z opazovanjem iz zraka glede pojavov 
požarov, onesnaženja na morju in sem želel ta 
sistem vpeljati v sistem zaščite in reševanja. Če 
takrat moje ideje ne bi bilo, vprašanje, če bi danes 
to imeli. Z našim dokazovanjem smo uspeli, da so 
nas vključili v sistem zaščite in reševanja. Letalci 
ne letimo le za užitek, ampak opravljamo eno zelo 
pomembno delo. Mi smo vse do osamosvojitve 
to izvajali vse do reke Mirne, torej skoraj do 
polovice hrvaške Istre. Po osamosvojitvi imamo 
pogodbo z Ministrstvom za obrambo, ki je prav 
na osnovi tega, kar smo mi začeli  izvajati, vključilo 
še dodatnih šest aeroklubov, tako da je dejansko 
sedaj to v Sloveniji pokrito. V tej karieri, ko sem 
izvajal nadzore za potrebe zaščite in reševanja, 

sem rešil sedem ljudi, dva brodolomca, ki sem 
jih pravočasno odkril, potem ko jim je močan 
veter polomil jambore, potrgal jadra in se niso 
več mogli vrniti na obalo. Rešil sem tri srfarje, 
ki jih je odneslo. In dva slovenska državljana v 
Kvarnerju, ki nista vedela, kam z enim majhnim 
čolnom. Takrat me je kolega poklical, da ne ve, 
kam plove, jaz sem poletel z letalom, jih našel in 
jih iz zraka po telefonu usmeril na otok Susak. V 
okviru tega nadzora smo  pravočasno odkrili več 
kot 350 požarov, ogromno onesnaženj na morju 
in to seveda delamo še danes. Udeležili smo se 
vseh akcij, ki jih je imela civilna zaščita, in tudi 
pravočasno smo odkrili dva največja požara, ki sta 
bila na Črnem Kalu in na kraškem robu. Za naše 
območje, ki je najbolj ogroženo pred požari, se 
obalni letalski center z menoj na čelu že desetletja 
trudimo, da bi dobili vsaj eno letalo, ki bi bilo 
primerno za gašenje požarov. Upam, da imam še 
toliko moči, da bom na tej temi delal še naprej, 
da bi dobili eno tako letalo, ki bo nedvomno 

upravičilo stroške. Na  agenciji pravijo, da  ima 
Slovenija za pomoč pogodbo s Hrvati in Italijani, a 
je žalostno, da takrat, ko gori pri nas, gori tudi pri 
njih. In potem ne morejo oni letala poslati sem, če 
sebe rešujejo. 
Ukvarjaš se pa tudi z oljkarstvom? Kako 
dolgo pa to počneš?

Od leta 1985 sem tudi oljkar. Začelo se z 
minimalnim številom dreves, danes jim imam 500. 
Na območju, kjer sem začel graditi hišo in na 
parcelah, ki sem jih zakupil od sklada kmetijskih 
zemljišč, so že bile  stare oljke. Prvo leto nisem 
bil toliko zainteresiran, da bi se s tem ukvarjal, pa 
sem poklical sosede, da so  pobrali oljke. Potem 
pa mi je sosed prinesel olje od mojih oljk in takrat 
sem si rekel, da to je pa to. Takrat se je začela moja 
oljkarska pot. Jaz sem takoj začel z akcijo čiščenja 
oljčnikov, kjer je bilo že nekaj starih dreves  in to 
naših starih piranskih oljk. Sedaj imam hektar in 
pol oljk.
Kaj si bolj, oljkar ali pilot?

Zaenkrat sem še vedno bolj pilot, gotovo pa sem 
najboljši oljkar med piloti.

Pri ponovnem sklicu seje KS, ki je bila 
namenoma korespondenčna, da ne bi 
prihajalo do razprave, je predsednik KS 

Portorož Andrej Babnik ponovno zaprosil člane 
sveta za pravno neobvezujoče mnenje najema 
centralne plaže Portorož ter spretno pripel tudi 
samo pogodbo o najemu, ki jo je pripravilo JP 
OKOLJE PIRAN, d.o.o in je sporna z več vidikov.

Tudi četrta članica sveta KS, ki je sicer podala 
pozitivno mnenje za razvoj kraja, je eksplicitno 
napisala oziroma opozorila na zakonitost te 
pogodbe ter potrebo po prevetritvi v občinski 
svet, torej je  glasovala le o mnenju in ne o sami 
pogodbi. Ta je po našem mnenju kot rečeno 
sporna z več vidikov, kar bomo dodatno preverili 
z vsemi pravnimi sredstvi in mnenji neodvisnih 
pravnikov ter izvedenci ekonomske stroke, saj 
gre tudi za vprašanje same gospodarnosti tega 
početja.

Ker so podobno izjavo o sprejetju mnenja KS 
podali tudi iz občinske uprave, kjer eksplicitno 

navajajo, da je šlo pri mnenju tudi za samo 
izrekanje o pogodbi o najemu, GZOP to odločno 
zanika in se od tega distancira. Zanimivo je, kako 
velik pritisk se je izvajal zato, da bi tudi v javnosti 
predstavili te napore predsednika kot legitimne 
in za Portorož ter občino koristne.

Pri slepilnih merilih je sum manevra 
prepričevanja javnosti in sum zavajanja prisoten 
ves čas, morda izključno zaradi neprimernega 
načina komunikacije.

Iz medijev smo tudi izvedeli, kljub samemu 
zatrjevanju župana, da bo do pojasnitve vseh 
okoliščin in pa same pravne podlage podpis 
pogodbe zadržal, da je bila pogodba z JP Okolje 
Piran in Kempinskim že podpisana.

GZOP poudarja, da se je morebitnega 
nezakonitega sklepanja takšne pogodbe po vsej 
verjetnosti zavedal tudi predsednik KS Portorož, 
ko v sami prošnji članom sveta KS poudari, da »se 
glede najema kakršnegakoli občinskega zemljišča 
opredeli OS Občine Piran«, in sicer »ne glede 
na samo glasovanje«, kar naj bi po navedbah 
»osebno zahteval od župana«.

Zelo dobri nameni in morda tudi dodana 
vrednost ureditve centralne plaže pa se tako 
izrojeva v dejstvo, da sama zakonodaja, ki 
ureja to področje v občini Piran, enostavno ni 
usklajena s pozitivno zakonodajo, ki jasno nalaga 
potrebno renovacijo pogodbe z občino iz leta 
1994, na katero se ves čas sklicujejo tudi na 

občinski upravi.
Razpis za oddajo plaže je bil netransparenten 

v smislu enakih pogojev za vse zainteresirane. 
Ali je šlo za v naprej pripravljen posel z znaki 
klientelizma, pa naj ugotovijo druge za to 
kompetentne institucije.

Na ta način, torej preko seje OS, naj se javno in 
transparentno opredeli smotrnost take pogodbe, 
ker želimo zaščititi tako krajane Portoroža kot 
vse občane ter hkrati tudi občinski proračun, ki 
bi po našem mnenju s tako škodljivo pogodbo bil 
bistveno oškodovan. 

GZOP, ki je nastalo kot GIBANJE za občino 
Piran, izpostavlja, da smo ZA ureditev Portoroža, 
vendar na transparenten in gospodaren način z 
možnostjo enakih pogojev za vse domačine in 
ostale, pa čeprav z oddajo plaže per partes vsem 
zainteresiranim, kot ga poznamo iz primerljivih 
turističnih krajev, kot so na primer Rimini, 
Cattolica, Riccione… Če je Kempinski lahko 
na ta način dobil plažo in če bo pogodba tudi 
obveljala, je to precedens za postopke v naprej, 
kjer se dejansko ignorira tudi zakonodajo in 
odločitve OS.

Ali je priprava vseh pogojev sobivanja v kraju 
in občini pisana na kožo vedno istim in poznanim 
akterjem, pa bo pokazal čas in volja spremeniti 
stvari na bolje. Gotovo je, da se stvari zelo 
mudijo…

PORTOROŽ

KS PORTOROŽ, JP OKOLJE IN 
ODDAJA PLAŽE PORTOROŽ V NAJEM
Z izjavo za javnost predsednika KS Portorož g. Andreja Babnika, s katero obvešča o sprejetju pozitivnega mnenja KS 
Portorož za oddajo dela plaže na podlagi pridobljene dokumentacije JP OKOLJE PIRAN d.o.o, bi bilo potrebno v pojasnilo 
dodati vsaj dvoje, na kar se kot občani in člani GZOP sklicujemo.

G I B A N J E  Z A  O B Č I N O  P I R A N

MOVIMENTO PER IL COMUNE DI PIRANO

časopis in portal
s pogledom na morje

Oglasi v OBALAplus
e: marketing@obalaplus.si
t: 040 600 700

OBALAplus
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Katja Pegan

Nina Ločniškar

PISMA IZ
DANSKE 3

Danci stereotipno kot ostali Skandinavci veljajo 
za zaprt, hladen narod. Pred selitvijo so me ljudje 
opozarjali, naj ne pričakujem, da bom spoznala 
veliko novih danskih prijateljev. A hitro se je 
izkazalo, da temu ni tako. Imam nekaj danskih 
znancev in sodelavcev, ki jih imam po dobrih dveh 
letih za prijatelje.
Kaj hitro sem ugotovila, da imajo veliko 
nenapisanih pravil, ki jih lahko tujci hitro 
razumemo kot neprijaznost in neolikanost. A ko 
spoznaš, da je to le del njihove kulture, se na njih 
(hitro) navadiš in se jim prilagodiš.
Prvič me je zares presenetilo, ko je bil mož 
povabljen na rojstnodnevno večerjo  domov k 
svojemu danskemu prijatelju. Povabil je le pet 
prijateljev, vsi ostali so bili domačini. Vsi povabljeni 
so prinesli s seboj steklenico vina, viskija ali pivo. 
Tu ni bilo nikakršne razlike, saj tudi pri nas na 
večerjo k nekomu domov ne prideš praznih rok. 
Razlika je bila ta, da pijača ni bila namenjena 
gostitelju, temveč si jo je vsak prinesel zase. Tudi 
delil ni nihče svoje steklenice. Kar si si prinesel, 
to si pil. Po končani večerji pa je gostitelj vsem 
povedal ceno hrane na osebo in prosil, da so mu 
vsi še pred odhodom domov nakazali svoj delež 
preko mobilne banke. 
Odkar živim na Danskem, sem bila sama 
povabljena na več večerij in druženj domov k 
prijateljem. Nikoli mi še niso “zaračunali” obiska, 
vsakič ko so prišli sami v goste k meni domov, 
so kot pri nas prinesli malenkost v dar. So me pa 
opozorili, da je nevljudno prinesti hrano (sladico, 
prilogo, domače dobrote) v dar gostitelju, saj 
v očeh Dancev to pomeni, da meniš, da sam ni 
sposoben pogostiti svojih gostov in potrebuje 
tvojo pomoč. 
Nazadnje sem morala plačati za svoj delež 
pojedene večerje, ko sem bila povabljena v 
družbo Slovenk, ki že dlje časa živijo na Danskem. 
Konec dneva je navkljub navadi, da ti (predvsem 
mlajši Danci  v zgodnjih fazah prijateljstva) 
zaračunajo pojedeno hrano tudi, ko te povabijo 
k sebi domov, to kaže le na to, da so vseeno 
nekoliko bolj previdni pri sklepanju prijateljstev. 
Tako kot ti ne bodo na prvem srečanju govorili 
o svojih zelo osebnih težavah in razmerjih, tudi 
niso pripravljeni finančno vložiti nič več, kot je 
potrebno, v prijateljstvo, dokler se ne odločijo, ali 
te sprejmejo v svoj krog ali ne. Ko pa se ti enkrat 
odprejo vrata v notranji krog Dancev, pa so prav 
tako gostoljubni in odprti, kot smo Slovenci.

To je bil odgovor Angleža Chrisa Baldwina, 
umetniškega koordinatorja priprave prijave 
Pirana in sosednjih občin za kandidaturo EPK, ko 
je videl, s koliko denarja vsako leto ustvarjamo 
Primorski poletni festival in kaj vse si lahko na 
festivalu ogledamo. O umetnosti in kulturi smo 
govorili, seveda.

Res me veseli, da je moral priti človek iz velikega 
in pomembnega sveta, tujec, ki počne to, kar 
počnem sama že vse življenje, da je povedal, da se 
zaman ubijam in da brez drugačnega razmišljanja 
vladajočih ne bo sprememb. Chris je režiser, ki 
dela po različnih mestih Evrope. Izredno fluiden, 
odprt in elokventen gospod je, ki se spozna na 
majhne prostore, ki bi morali zadihati drugače. 
Postati bi morali bolj evropski, manj provincialni; 
pot k prvemu vodi skozi širitev duha in kulturno 
vizijo, ki jo upoštevajo in se ji zavežejo pametni 
vladajoči, preostali pa čoln zanesljivo krmarijo v 
popolno gluhost provincialne zabitosti.

Popolne gluhosti provincialne zabitosti, kot v 
svojem članku v enem od slovenskih časopisov 
lucidno zapiše Luka Lisjak Gabrijelčič, pa 
ne ustvarjamo samo mi, v provinci živeči in 
provincialno misleči, ampak nam jo podtika 
iz centrale omejena pamet. Kar se je zgodilo 
s financiranjem italijanskega programa Radia 
Koper, ki v medijski krajini predstavlja 
tukaj živečo stvarnost, zelo natančno oriše 
provincialno zabitost državnih uradnikov. Morda 
tudi novinarji italijanskega programa Radia Koper 
ubijajo sami sebe, ko kljub očitnemu preziru 
svojih šefov že leta vztrajajo. Ob vsem tem smo 
težko prestolnica kulture, tako mi, kot Ljubljana. 
Dokler bodo ljudje ubijali sami sebe, da bodo 
državljani deležni profesionalnega poročanja in 
možnosti ogleda umetniških stvaritev, žal, ne 
moremo govoriti o družbi, ki bi vedela, kako 
naprej.

Prav zato je delo, ki ga opravlja ekipa s Chrisom, 
Martino in Borutom na čelu, pomembno, pa ne 
zato, ker so se vladajoči sprijaznili z dejstvom 
EPK in ker so odšli na kakšno lepo potovanje v 
druge prestolnice kulture, ampak zato, ker smo 
na plan za kratek čas pokukali mi, ki ubijamo sami 
sebe, da bi ta majhni provincialni prostor na robu 
provincialne države sploh imel obraz.

 Stari Rimljani so imeli izrek: Če se ne moreš 
boriti, se nauči umreti.

Gledalec skozi predstavo spremlja 
detektivsko zgodbo, ki je prikazana skozi 
oči avtističnega mladeniča Christopherja, 

ki ga igra Žiga Udir. Predstava je bogata z barvami, 
glasbenimi vložki (glasbo je pripravil Mirko 
Vuksanović) in vsem, kar odraža svet avtističnih 
oseb, ki svet okoli sebe zaznavajo precej drugače 
od ostalih. Na tej točki morem vsekakor pohvaliti 
glasbeno kuliso, saj je ves čas odražala stanje 
in občutenje mladega Christopherja. Gledalec 
se je namreč z lahkoto lahko povezal in začutil 
stiske tega posebnega mladeniča, ki nas skozi 
detektivsko zgodbo popelje v svet družinskih in 
medsosedskih odnosov ter odnosa ljudi do vseh, 
ki odstopajo od njihovega »okvira normalnosti«.

Predstavo odlikuje celovito domišljena 
uprizoritvena zasnova, lucidna raba prostora, 
uigranost celotne igralske ekipe in neverjetno 
prepričljiva upodobitev osrednjega lika. 
Minimalizem, ki so ga ubrali pri scenografiji, 

odlično ponazarja, kako osamljen je lahko nekdo, 
ki je tako poseben kot Christopher, hkrati pa je 
ta minimalizem tako popoln, da odlično prikaže 
tudi svet in pogled na svet tega nenavadnega 
mladeniča. Scena tako gledalca z le nekaj 
domišljije lahko popelje v deževen London, na 
postajo polno ljudi, sosedov vrt ali miren park.

Igralci gledalce v zgodbo začarajo od samega 
začetka, saj nas popeljejo v razkrivanje skrivnosti, 
ki pa ne ponuja gotovosti, ampak nam odpira 
številna vprašanja o laži in resnici, komunikaciji, 
človeški (ne)moči in načinih, kako se spopadamo 
z življenjem.

Vsekakor me veseli dejstvo, da so se v Gledališču 
Koper odločili predstavo predstaviti tudi mlajši 
publiki, in sicer osnovnošolskim otrokom, saj jih 
bo predstava zagotovo spodbudila k razmišljanju 
izven okvirov, pa ne le otroke, tudi v odraslih 
premakne okvire vsakdana.

Tina Saražin

Finančne spodbude za MSP 
- nepovratna  sredstva EU

Za mikro, mala in srednje velika podjetja (MSP) 
so aktualne spodbude manjših vrednosti - 
vavčerji.  MSP omogočajo poenostavljen 
dostop do sofinanciranja določenih storitev. 
Podjetje tako lahko krepi konkurenčnost in 
kompetence. Prijave potekajo na enostaven 
način in vse leto. Obravnava in odobritev je 
relativno hitra. 

Značilnosti vavčerjev: 
- podjetje lahko koristi do 30.000 evrov na 

leto
- na voljo skozi vse leto (odprti pozivi do 

leta 2023 oz. do porabe sredstev)
- sofinanciranje v višini 60 odstotkov oz. do 

9999 evrov za posamezni vavčer
- vloga se odda na podlagi javnih pozivov 
- hitra obravnava

Primeri razpisanih pozivov: 
- digitalni marketing
- tržne raziskave tujih trgov
- skupinske predstavitve slovenskega 

gospodarstva na sejmih v tujini
- certifikati kakovosti
- priprava digitalne strategije
- patenti, modeli, znamke in 
- številni drugi.

Nujno je potrebno prebrati vsak poziv posebej 
in ugotoviti, ali vaše podjetje izpolnjuje 
razpisane pogoje. Razpisovalec preveri, ali 
vloga izpolnjuje vse razpisane pogoje poziva, 
nakar podjetju sporoči odločitev o odobritvi 
ali zavrnitvi vloge. 

S pridobivanjem nepovratnih sredstev EU se 
pri Nevija Božič s.p (Euro Nobile) učinkovito 
ukvarjamo že 21 let. Izvajamo proces, od 
razvoja projektne ideje, do prijave, vodenja in 
poročanja.
E: info@euronobile.si T: 040 608 342.

Pripravila: Nevija Božič

≈YOU ARE KILLING 
YOURSELF«

GLEDALIŠČE

SKRIVNOSTNI 
PRIMER
V začetku meseca je v koprskem gledališču potekala premiera predstave Marka 
Haddona in Simona Stephensa v režiji Renate Vidič – Skrivnostni primer ali kdo 
je umoril psa. Predstava je nastala v koprodukciji Gledališča Koper in SNG Nova 
Gorica. Predstavo smo si ogledali tudi mi.4 Mediacijski center

Na Pravnem centru za varstvo človekovih pravic 
smo jeseni pričeli z izvajanjem mediacije. Če 
želite svoje spore rešiti hitro in učinkovito, vam 
mediacijski center ponuja možnost ene izmed oblik 
alternativnega reševanja sporov. 
Mediacija je postopek, v katerem udeleženci v sporu 
s pomočjo mediatorja (nepristranskega posrednika) 
skozi pogovor izpostavijo sporna vprašanja, si 
izmenjajo stališča, mnenja in si prizadevajo priti 
do sporazuma, ki bo zadovoljil obe strani. Vloga 
mediatorja je, da s pomočjo različnih komunikacijskih 
tehnik in veščin pomaga udeležencem v sporu 
definirati problem, vzpostaviti pogajanja in razrešiti 
spor na sporazumen način.
Prednost naše mediacije je v učinkovitosti postopka, 
spoštljivosti in integriteti mediatorjev, nizkih 
stroških, visoki stopnji uspešnosti, obojestranski 
sprejemljivosti rešitve in brez negativnih tveganj. 
Uspešna mediacija se zaključi z mediacijskim 
sporazumom.

Mediacijo izvajamo na več področjih:
- v družinskih sporih in premoženjskih sporih 

ob razpadu zakonske zveze ali zunajzakonske 
skupnosti;

- v delovnih sporih med delodajalci in delavci ter 
med zaposlenimi v delovnem okolju;

- v gospodarskih sporih med pravnimi subjekti
- v sporih, ki so nastali v šolskem okolju;
- v upravnopravnih zadevah;
- Mediacijo izvaja mediator v spremstvu 

pravnika, ki ob uspešnem zaključku postopka 
pripravi mediacijski sporazum. Mediacija lahko 
poteka v več srečanjih, vedno pa v smeri 
rešitve nastalih težav obeh strani.

Zakaj se odločiti za mediacijo?
- Ker stranki sami odločata, na kakšen 

način bosta rešili spor. S tem prevzameta 
odgovornost za rešitev.

- Ker je proces usmerjen v rešitev in ne v 
pogrevanje preteklosti.

- Ker imata stranki svobodo izbire in popolno 
avtonomijo.

- Ker je to najcenejši in najučinkovitejši način 
reševanja sporov.

Mediacijski center
Naročanje poteka ob ponedeljkih in torkih prek 
telefonske številke   031 772 737, termini se določijo 
sproti na podlagi dogovora.
Cena storitve: 15min = 20€
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Black Friday ali po naše »črni petek« je še 
ena izmišljotina ameriških trgovcev, kako 
sprazniti trgovske police, rdeče številke 

spremeniti v črne (kar simbolizira pozitivno 
bilanco) in se za praznične dni valjati v kopici 
denarja. 

A gremo lepo po vrsti, na sam začetek, kjer 
je veselja bilo bolj malo. Črni petek je sprva bil 
črni četrtek. Predstavljal je zlom borze, ki je 
povzročila veliko gospodarsko krizo. Najprej 
je šlo vse navzgor, potem pa navzdol. Obdobja 
velikih prodaj so se hitro menjala s kratkimi 
obdobji vse višjih cen in izterjatev. Borzni zlom, 
ki se je zgodil pred točno 90. leti, je bil glavni in 
tudi edini krivec za gospodarsko depresijo, ki je 
zajela ves svet in postala povod za začetek druge 
svetovne vojne. 

Mnogi verjamejo, da ime Black Friday 
izvira iz Filadelfije, še v času,  ko je prišlo do 
prometnega kolapsa, ki je sledil po zahvalnemu 
dnevu (Thanksgiving Day). Slednjega Američani 
praznujejo vsak četrti četrtek v mesecu 
novembru, naslednji dan pa je t. i. črni petek.

Prve razprodaje naj bi se začele že leta 1924 v 
ameriški veleblagovnici Macy’s, se prebile skozi 
vsa ta leta in dandanes postale že pravi ne le 
ameriški ampak svetovni fenomen. Črni petek 
je postal največji nakupovalni praznik na svetu, 
ki se je ponekod že raztegnil na pet dni in traja 

od zahvalnega četrtka do spletnega ponedeljka. 
Zadnji dan je namenjen spletni različici črnega 
petka, ki mu pravijo Cyber Monday. Že 27 let 
pa na črni petek poteka tudi neformalni protest, 
ki nosi ime Buy Nothing Day oziroma dan brez 
nakupov, s katerim ljudje protestirajo proti 
čezmernemu potrošništvu.  Tistemu, ki smo 
priča tudi mi, predvsem v času praznikov in 
začetku božične nakupovalne sezone.

Plus točka? Da so na črni petek cene res 
nizke. Minus točka? Da ljudje pozabimo na svoje 
dostojanstvo. 

Letošnji Black Friday pade na petek, 29. 
novembra, na dan, ko bomo v Kopru prižgali 
lučke. Jaz že vem, kje bom. Kje pa boste vi? 

Klara Beltram

Novi, zaostreni pogoji bank za odobritev 
potrošniškega kredita niso nič kaj prida… 

Doslej je načeloma veljalo, da je po 
plačilu kreditnega obroka potrošniku ostal večji 
del plače ali vsaj njen minimalni del. Po novem naj 
bi bilo drugače. Pri izračunu kreditne sposobnosti 
naj bi poleg mesečnega kreditnega obroka 
upoštevali še denarna sredstva, ki omogočajo 
osnovno preživljanje družinskih članov in 
gospodinjstva. Doslej se ta strošek ni nikjer 
posebej predvideval kot zagotavljanje dohodka za 
vzdrževane družinske člane. 

Po novem bi na primer starša z dvema 
mladoletnima otrokoma, ki prejemata povprečno 
plačo in nimata že predhodno najetih posojil, lahko 
prejela največ okoli 12.000 evrov potrošniškega 
kredita za obdobje sedmih let, kar je tudi najdaljša 
možna doba financiranja potrošniškega posojila.  

Če bi se starša odločila za najem stanovanjskega 
kredita za obdobje 20 let, kar je najbolj običajna 
ročnost za vračilo posojila, pa bi morda oba 
skupaj lahko prejela posojilo v višini okoli 60.000 
evrov oziroma vsak po 30.000 evrov. Moramo 
vedeti, da je ob vračilu takšnega posojila že velika 
verjetnost, da jih glede na starost kreditojemalca 
velika večina ne bo več zmožna dodatne ali 
morebitne nove zadolžitve, kar že sedaj po novem 
velja za vse upokojence s povprečno pokojnino.

Če izhajamo iz stanja povprečne štiričlanske 
družine v Sloveniji in upoštevamo mesečni 
prihodek enega starša v višini nekaj manj kot 930 

evrov, potrošniško posojilo absolutno ni možno 
dobiti. 

Trenutno so cene nepremičnin na trgu že 
precej visoke. Običajno so cenitvena poročila o 
oceni vrednosti le nekoliko nižja od dogovorjene 
prodajne vrednosti za določeno nepremičnino, 
kar zagotovo pomeni tudi nižji znesek odobrenega 
kredita. Z nižjo cenitvijo in lastno udeležbo 
denarnih sredstev kreditojemalca se banka z 
vpisom hipoteke skuša čim bolj zavarovati pred 
morebitnimi padci cen nepremičnin, ko si hkrati 
skuša optimizirati verjetnost, da bo posojeni 
denar tudi dobila povrnjen. Banka nikoli ne 
posodi več denarja, kot si ga z zavarovanjem na 
nepremičnini lahko povrne, zato kredit ni nikoli 
višji od vrednosti nepremičnine, ugotovljeni na 
podlagi njene ocene vrednosti, ki jo zastavljate. 
Strošek cenilca vedno krije kreditojemalec, torej 
tisti, ki najame kredit in ne banka, ki vam odobri 
posojilo. 

V kolikor se bančni pogoji za pridobivanje posojil 
ne bodo spremenili ali vsaj nekoliko omilili, bo 
zagotovo prišlo do sprememb na trgu, pričakovati 
je dodatno krepitev cen najemniškega trga, na 
daljši rok morda tudi kot posledico manjšega 
prometa celo nižanje prodajnih vrednosti vseh 
nepremičnin.  

Upamo in si hkrati še močno želimo, da bi si svoj 
lastni dom lahko privoščilo čim več mladih, mladih 
družin in mladih v srcu… 

Branko Lončar, vodja prodaje

Načrtujete prodajo svoje nepremičnine?
HITRO, STROKOVNO IN ZANESLJIVO.

info@obala-nepremicnine.si
www.obala-nepremicnine.si

Obala 16, 6320 Portorož
T: 041 35 22 00

NEPREMIČNINE

NOVI KREDITNI POGOJI

Obala nepremičnine d.o.o.
Obala 16, 6320 Portorož

Tel 05 674 10 30, Mob 041 35 22 00
info@obala-nepremicnine.si

VBS d.o.o. Portorož
Obala 125, 6320 Portorož

tel.: 05/677-85-80
GSM: 031/637-176

e-mail: bogdan@vbs.sigeodetske storitve d.o.o. Portorož

NAKUPOVALNA MRZLICA

BLACK FRIDAY — KO RDEČE 
ŠTEVILKE POSTANEJO ČRNE
Vse izhaja iz obljubljene dežele Amerike. Od kod drugod pa? Življenje čez lužo nam je že od nekdaj predstavljalo nekaj 
sanjskega, neotipljivega, norega, predvsem pa nerazumljivega. Njihov stil, prepričanja, »the american dreams«, vse to se 
nam je nekoč zdelo vznemirljivo, dokler nismo pričeli razmišljati s svojo glavo in doumeli, da je doma najlepše!
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Sadež, ki raste po vsem svetu, še posebej 
na Kitajskem,  v Koreji in na Japonskem, 
smo v zadnjem desetletju vzljubili tudi mi. 

Prija mu mediteransko podnebje, zato ga gojimo 
predvsem v slovenski Istri, na Vipavskem in v 
Goriških Brdih.

Njegov čas je med koncem septembra pa vse 
do začetka decembra, ko ga pri prazničnih kosilih 
in večerjah z veseljem spremenimo v pito. 

Na svetu poznamo več kot 2000 vrst kakijev, 
med katerimi prevladuje 400 vrst, ki jih človeška 
roka že tisočletja goji. Obstajajo rumeni, 
oranžni, tudi rdeči, ki so trši, mehkejši, slajši ali 
trpkejši. Ob nakupu kakijev pazimo le, da niso 
poškodovani. 

Kaj storimo če so še nezreli? Jih pustimo na 

kuhinjski polici, na sobni temperaturi. Če smo 
bolj neučakane narave, pa jih položimo v zaprto 
posodo z jabolki ali bananami.

Kaj storimo če so zreli in ne želimo, da zgnijejo? 
Jih preprosto položimo v hladilnik.

Kot vsak sadež, je tudi kaki zelo zdrav. Vsebuje 
veliko vitamina C, beta-karotena – provitamina A 
in tudi kalij. Je naravni antioksidant, ki zmanjšuje 
tveganje za razvoj številnih kroničnih bolezni, 
med katerimi štejemo arterosklerozo in ostale 
srčno-žilne bolezni. Izboljšuje zdravje zob, dlesni, 
kožo naredi mehkejšo, znižuje holesterol, čisti 
organizem, deluje proti utrujenosti in stresu ter 
krepi naš imunski sistem. Zanj ravno tako velja 
rek: »En kaki na dan odžene zdravnika stran«, saj 
so nekatere analize pokazale, da vsebuje petkrat 

več vitamina C in tridesetkrat več vitamina A kot 
jabolko.

Najbolj preprosto ga uživamo kar svežega, 
v nekatere vrste lahko ugriznemo, spet druge 
pojemo z žlico. Mnogi ga radi posušijo in 
naknadno uživajo kot slasten prigrizek. 

Kako to storimo? Za sušenje so priporočljivi 
kakiji, ki s časoma postanejo mehki. Za sušenje jih 
uporabimo še v čvrstem stanju, ko so trpki in je 
njihova lupina še oranžne barve.  V vodo zlijemo 
nekaj limoninega soka, da kakiji ne porjavijo. 
Slednje narežemo na krhlje, jih potopimo v 
vodo, razporedimo po pladnju in pustimo, da 
se posušijo. Na koncu jih spravimo v vrečko ali 
zaprto posodo in jih uživamo na delu ali v naravi, 
seveda pa vedno v dobri družbi. 

Kaki je dandanes postal zelo priljubljen sadež, 
iz katerega ljudje ustvarjajo že prav vse. Sladice, 
kruh, sladoled, marmelade, kis, naravne kreme. 
Lahko ga damo v rižoto, frapeje, palačinke, 
kuskus, odličen je tudi karameliziran s pršutom, 
iz njega kuhajo žganje, delajo likerje in seveda 
pite.

Prav na letošnjem prazniku kakijev sem srečala 
primorsko kuharico Emilijo Pavlič, ki mi je izdala 
svoj recept za kakijevo pito, ki jo naredimo v 10 
minutah.

RECEPT KAKIJEVE PITE OD EMILIJE 
PAVLIČ

Suhe sestavine: 2 dcl pšeničnega zdroba (ne 
instant gres), 2 dcl moke, 1 dcl sladkorja (če 
ste veliki sladkosnedi, dodajte še 0,5 dcl medu), 
ščepec soli

Mokre sestavine: 4 dcl sladke smetane, 3 

Ustvarite si 
dom z ugodnimi 
stanovanjskimi 
krediti

Je vaše sanjsko stanovanje še vedno le slika 
v vaši glavi? Zdaj lahko svoje želje uresničite 
z dostopnejšimi stanovanjskimi krediti s 
kombinirano obrestno mero*, saj se prvih 10 
let obresti obračunavajo po fiksni, nato pa po 
spremenljivi kreditni obrestni meri.

Da bodo vaši novi začetki še lepši, vam ob 
sklenitvi stanovanjskega kredita podarimo 
sesalnik Bosch!**

* Ob odobritvi kredita se upošteva vrednost EURIBOR-ja, ki je po metodi T-2 
veljala na 1. dan v mesecu, v katerem je bil kredit odobren. V primeru negativnega 
EURIBOR-ja zanj upošteva vrednost 0,00 %. Ob spremembi obrestne mere iz fiksne 
v spremenljivo obrestno mero se bo upoštevala vrednost EURIBOR, ki bo po metodi 
T-2 veljala na 1. dan v mesecu, v katerem bo izvedena sprememba oz. v primeru 
negativnega EURIBOR-ja se zanj upošteva vrednost 0,00%. EURIBOR se v obdobju 
obračunavanja obresti po spremenljivi obrestni meri spreminja 1. 1. in 1. 7. v letu. 
Banka lahko spremeni anuiteto kredita vsakega 1. 1. in 1. 7. v letu.

** Banka stranko po izplačilu kredita nagradi z nagrado pod pogojem, da znesek 
odobrenega kredita znaša vsaj 50.000 EUR in da odplačilna doba znaša vsaj 
120 mesecev. Nagrada se stranki izroči po popisu kreditne pogodbe in po izteku 
zakonskega roka za odstop stranke od pogodbe (14 dni). Akcija velja do 31. 1. 2020.

majhna jajca (ali 2 velika)
Postopek: Vse suhe sestavine damo v posodo 

in zmešamo. V drugi posodi stepemo mokre 
sestavine. Vzamemo pekač in ga namažemo z 

maslom. Na dno damo mešanico suhih sestavin, 
nanj položimo koščke kakijev in polijemo s 
polovico smetane z jajci. Celoten postopek 
ponovimo še enkrat, pito na vrhu preluknjamo 

z vilico, jo pokrijemo in damo v mrzlo pečico na 
200 stopinj za 45 minut. 

Pa dober tek!
Klara Beltram

ISTRA

ISTRSKO ZLATO JABOLKO
Jesen je mešanica barvite narave, domačih okusov in pristnih vonjev. Poleg oljk, grozdja, kostanja in gob je jesen čas 
istrskega zlatega jabolka – kakija. 
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Nahajamo se v krasnem, obzidnem, mediteranskem mestecu Piran, ki ga krasi 
bogata kulturna dediščina. Leta 1692 se je tu rodil znani violinist in skladatelj 
Giuseppe Tartini. Njegova rojstna hiša in osrednji trg, na katerem se ta nahaja, 
nosita njegovo ime. Na samem obrežju Pirana, v enkratni bližini morja Vas ena 
poleg druge pričakujeta družinski restavraciji PAVEL in PAVEL 2. Naj omenimo 
nekaj jedi pripravljenih na več načinov: ribe, jastogi, rarogi, škampi, školjke, ribji 
karpačo, tartufi, jedi iz prvovrstnega mesa in še mnogo drugih poslastic. Pregovor 
pravi, da se pri Pavlu vedno dobro jé. Veselimo se Vašega obiska.

Od decembra 2014 se v restavraciji Capra posvečamo ustvarjanju nepozabnih 
doživetij. Ne zadovoljimo se zgolj s tem, da se naša restavracija nahaja le 
nekaj korakov od morja, mi pa vam ob toplih dneh strežemo vrhunske jedi 
ob izbrani pijači na sončni terasi - zasledujemo popolnost. Naše poslanstvo je 
nuditi strankam celostno doživetje. Na prvem mestu s kombinacijo lokalno-
mediteranske kuhinje izpod taktirke Marje Černe ter z dosledno postrežbo, 
ki jo krasita kulinarično in enološko svetovanje. Z veseljem smo pokrovitelji 
rubrike o starih istrskih receptih v novem časopisu OBALAplus.

Restavracija Capra
Pristaniška ulica 3, 6000 Koper
Spletna stran: www.capra.si
E-mail: info@capra.si
Facebook naslov: CapraKoper
Instagram naslov: capra_restaurant

POKROVITELJI RUBRIKE O ISTRSKI KULINARIKI

Kljub visokim temperaturam za ta letni čas 
se k nam počasi le približuje zima in z njo 
začetek kuhanja jedi, ki nas pogrejejo. 

Glavne sestavine bomo iskali v shrambi, kjer 
hranimo ozimnico.

Jota je tipična jed, ki jo v Istri pripravljajo že 
stoletja. Njeno ime sega v čase, ko so v naše 
kraje prihajali Rimljani in z njimi Galci, resnični 
Asteriksi in Obeliksi.

Anico poznam že dolgo let in je svojimi 
kuharskimi sposobnostmi marsikomu od nas 
dodala kak kilogram. Ker sam nisem ravno 
ljubitelj kislega zelja, sem s seboj na tokratno 
kuharijo v Sečovlje pripeljal okrepitve, ki so 
pomagale izpraznit velik lonec te primorske 
enolončnice.

Priprava se začne že dan prej, ko se namoči 
v vodo suh fižol. Uporabimo rjavi fižol, lahko 
tudi fižol vrste zelenček, nikakor pa belega, ki je 
primeren za pasulj in ne joto.

Zjutraj se voda odlije in fižol rahlo oplakne, 
nato mu dodamo svežo vodo in ga kuhamo do 
mehkega, začinmo ga s soljo, poprom, poljubno 
količino česna ter lovorjevim listom.

Če mesa ne jeste, lahko naslednji del opustite. 
Joto so namreč včasih, ko si ga niso mogli 
privoščiti, pripravljali tudi brez mesa in to 
je popolnoma sprejemljiva različica . V tem 
primeru svetujem, da dodate kanček olivnega 
olja. Gospa Anica je pa v fižol dodala prekajeno 
svinjsko kračo. Ko postavimo na štedilnik lonec 
z začinjenim fižolom, se v drugi kozici lotimo 
priprave zelja. Za začetek preverimo kislost zelja, 
če je prekislo, ga rahlo operemo pod hladno 
vodo. Nato v lonec dodamo kisano zelje, malo 

hladne vode, lovorjev list, nekaj strokov česna 
ter sol in poper po potrebi. Zelje kuhamo kako 
uro, postati mora mehko, a pod zobom moramo 
vseeno čutiti nekaj čvrstosti. Ljubitelji testenin bi 
temu rekli ‘al dente’, na zob.  

Fižol in krača se kuhata približno dve uri. 
Proti koncu kuhe dodamo v fižol nekaj na 
kocke narezanih krompirjev.  Ko sta krompir 
in fižol kuhana, ju na grobo pretlačimo in s 
tem dobimo želeno gostoto. Na tej točki mi 
je gospa Anica strogo zabičala, da se jota gosti 
samo s krompirjem in fižolom, nikakor pa ne s 
prežganjem, kot je praksa pri nekaterih.

Ko je enolončnica zgoščena, dodamo vanjo 
zelje in vse skupaj premešamo. Jota je najbolša, 
če kako uro ali dan stoji, takrat se okusi dodobra 
premešajo.

Za 4 osebe potrebujemo:
- pol kilograma suhega fižola
- kilogram kislega zelja
- 4 krompirje
- prekajeno svinjsko kračo ali prekajena rebra
- 4 lovorjeve liste
- vsaj eno glavo česna
- sol
- poper

Na žalost kuharice tokratne jedi nisem 
poizkusil, saj sem že v rosnih letih ugotovil, da 
kislo zelje in repa nista po mojem okousu. Mi 
je pa zato teknil več kot odličen domač kruh, ki 
ga je zraven jote ponudila. Če je verjeti mojim 
pomočnikom, ki težav s kislim zeljem nimajo, je 
bila jota več kot odlična, saj noben ni ostal pri 
prvem krožniku.

Obljubim, da bomo druženje z gospo Anico 
ponovili in preizkusili še kakšno jed iz njenega 
bogatega repertoarja.

ROK DEKORTI

JOTA
INVESTICIJE

HOTELI BERNARDIN 
NADALJUJEJO S PRENOVAMI V 
BERNARDIN RESORTU
Družba Hoteli Bernardin, d.d. nadaljuje z investicijskim ciklom in po prenovi v Grand hotelu Bernardin je 6.11.2019 pričela z 
načrtovano prenovo hotela Histrion, notranjih bazenov Lagune Bernardin in wellness centra. Prenova hotela bo zaključena 
predvidoma do konca aprila, bazenski del in wellness center pa do junija 2020.

Investicija hotela Histrion obsega prenovo 276 sob 
z balkoni, hodniki, recepcijo in glavno restavracijo 
ter pročeljem hotela. Notranji bazenski 

kompleks bo ohranil obstoječo zasnovo mirnega in 
atraktivnega bazenskega dela in bo skupaj nudil 750 
m2 vodnih površin za kapaciteto 570 obiskovalcev. 
Poleg bazenov bo prenovljen in nekoliko povečan 
tudi wellness center s savnami,  prostori za masaže, 
aromaterapije in lepotne tretmaje. Idejni koncept 
prenove vseh treh turističnih produktov temelji 
na zgodbi Istre.  Vrednost celotne investicije je 
ocenjena na 16 miljonov evrov. 

S prenovo turistične ponudbe bo v Bernardin 
resortu vpeljana tudi nova tržna znamka Istriana, ki 
temelji na avtentičnosti lokalnega okolja  in doživetjih 
Istre. S prenovo počitniške ponudbe in novo tržno 
znamko družba Hoteli Bernardin sledi trendom 

in trajnostnemu razvoju privlačne in kakovostne 
turistične ponudbe, s poudarkom na spoštovanju 
identitete Istre.

Hoteli Bernardin, d.d.
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SAŠO MEJAK

VRT V DECEMBRU
Prišel je tudi zadnji mesec leta, v katerem 

smo z mislimi vsepovsod, samo na vrtu 
ne, a je treba posvetiti pozornost vrtu 

tudi decembra. Topel in vlažen  november je 
poskrbel, da se je vegetacija krepko podaljšala. 
Na zelenjavnih gredah lahko pobiramo 
motovilec,  ohrovt, brstični ohrovt, različni 
zimski radiči so že na razpolago, endivija je tudi v 
polni rodnosti. Drobnjak, peteršilj poberemo in 
ga lahko shranimo v skrinjo za zimsko uporabo. 
Poberemo tudi por.  Ostalo zelenjavo, ki je  
končala z vegetacijo, je potrebno odstraniti in 
gredice počistiti. Kompost je potrebno malo 
zaščititi, tako da ostanejo temperature dokaj 
visoke, da se lahko proces razkrajanja nadaljuje. 

V zeliščnem vrtu  vlada v decembru zatišje, 
a vseeno je dobro preveriti, kako je z našimi 
rastlinami. Porežemo, če so kje ostali deli cvetov, 
odmrlih poganjkov. Odstranimo listje, če se je 
kje nabralo, kajti pod listjem se ustvarjajo zelo 
dobri pogoji za gnitje rastlinskih delov. Če je kje 
zapleveljeno, opravimo še zadnjo letošnjo pletev.

V sadnem vrtu  lahko  sadimo še sadno drevje, 
dokler nam vremenske razmere to dovoljujejo.  
Odstranimo plodove, ki so ostali po obiranju 
na tleh, in jih uničimo. Ko drevesa odvržejo 
listje, lahko začnemo z obrezovanjem. Izjeme so 
češnje, marelice, slive. 

V vinogradih lahko  tudi začnemo z rezjo, ko 
listje odpade. Pogledamo tudi, kakšno je stanje 
kolov in kako je z žico. Citruse,  ki jih imamo 

posajene v zemlji na bolj izpostavljenih legah ali 
v loncih, je dobro oviti s tkanino, da preprečimo 
poškodbe, če bi prišlo do hudega mraza. 

 V okrasnem vrtu  je december obdobje, ko 
lahko opravimo presaditve grmovnic in dreves, ki 
smo se jih  zaželeli na drugih lokacijah.  Listopadne 
grmovnice in drevesa lahko porežemo. Ko 
odvržejo liste, je te grmovnice in drevesa dosti 
lažje oblikovati. Vse odpadlo listje je potrebno 
pograbiti in odstraniti, da ne dovolimo, da se 
pod njim vzpostavijo dobri pogoji za razvoj 
škodljivcev in različnih bolezni.  Poskrbimo 
tudi, da zaščitimo kake vrtne objekte, ki so bolj 
občutljivi na mraz. Vodne objekte nadziramo, 
da ne pride do zmrzevanja. Če je december bolj 
sušen, je potrebno opraviti  zalivanje, ker si je 
treba zapomniti, da tudi pozimi rabijo rastline 
vlago za svoj obstoj. Zato se nam dogaja, da 
nam rastline  odmrejo pozimi zaradi osušitve 
(predvsem tiste v  posodah), mi sami pa mislimo, 
da zaradi mraza.

Trata je v zimskih mesecih  na stranskem tiru. 
Pustimo jo, da v miru preživi zimo. Poskrbimo, 
da ni listja ali iglic na njej. 

Zimski čas je tudi obdobje, ko je dobro 
pregledati orodja.  Po dolgi sezoni je dobro na 
kosilnicah, obrezovalnikih in pihalnikih opraviti 
servise ter jih pripraviti za novo delovno sezono.

V zimskih mesecih je dobro tudi, da pripravimo 
krmilnico, s katero  bomo pomagali mnogim 
koristnim ptičem, da  lažje preživijo zimo.

I IST

DNEVNO SVEŽI SUSHI 

KOPER

NOVO
PRI NAS



30 31OBALAplus časopis in portal
s pogledom na morje

OVEN
(21.3. do 20.4)

Pred vami je temperamenten mesec, čaka vas kar nekaj prav 
posebnih izzivov, več novih projektov in možnosti izpolnitve 
vaših sanj. Med vsemi področji življenja  bo komunikacija 
tista, ki bo  daleč v ospredju in bo predstavljala bistven  
dejavnik v vašem poslovnem in zasebnem vsakdanu. Vsi vaši 
poslovni  dogovori  bodo izvedljivi, v novo leto boste gledali z 
optimizmom. V ljubezni boste izrazili željo po svobodi in čustvih, 
ki vas ne bodo omejevala. S to  vašo izbiro obvestite svojega 
življenjskega sopotnika, obstaja verjetnost, da mu ali ji to ne 
bo všeč. Svetujem vam, da se bolj ukvarjate s svojo kondicijo, 
kajti družabni dogodki  vas bodo primerno izčrpali. V prvem 
delu meseca  si vzemite čas za družino, morda se odpeljete 
na krajši potep. Polna luna 12. decembra je primerna za nove 
izzive, energije boste imeli na splošno dovolj in boste kos vsem 
zastavljenim ciljem in nalogam. Božič boste pričarali svojim v 
vseh čarobnih barvah! Spremembe so sestavni del življenja, zato 
se pripravite  na 26., ko bo siten nebesni dogodek v obliki  Mrka. 
Ta dan se izognite vsem pomembnim odločitvam, potovanjem, 
nakupom, pogovorom!

BIK 
(21.4  do 21.5)

Nov mesec bo na finančnem področju prinesel veliko motivacije 
in zaradi tega boste globoko v sebi srečni in zadovoljni s svojimi 
odločitvami. To še ne pomeni,  da ste materialist,  vendar pa se 
zavedate, da denarja ne potrebujete  le za preživetje in da je prav, 
da si ustvarite varno zalogo. V partnerju ne pozabite poiskati 
prijatelja, zaželeno je, da se kam skupaj odpeljeta in preživita 
nekaj čarobnih trenutkov. Morda namig: vsa mesta že žarijo 
okrašena, oba bosta očarana. Doma imate ta zadnji mesec res 
polne roke dela in ogromno obveznosti. Potrebno bo zavihati 
rokave, samo tako boste kos  vsem prej zastavljenim načrtom. 
Izvirne ideje pridejo same od sebe 12., prebliski  in izvirne 
ideje se bodo vrstile druga za drugo.  Čaka vas nekaj izjemnih 
novih sodelovanj.   Če vas bo kaj sprostilo, so to sprehodi v 
naravo, niti mraz, niti sneg in niti veter vas ne bodo zadržali  
doma. Svoje načrte umaknite s prvega nivoja 26., mirovanje in 
nedejavnost  vam bodo koristila. Praznični čas bodite čim več v 
družbi s svojimi, nakup daril opravite čim prej. Praznovanje bo 
tokrat izjemno bučno in veselo. Imeli boste resen in pomemben 
pogovor z osebo, ki  vam bo izjemno spremenil poslovni del 
življenja. Praznovanje  vam bo ostalo v spominu po posebnih 
trenutkih, ki jih boste doživeli v družbi vam najdražjih.

DVOJČKA 
(22.5 do 21.6.)

Brez komunikacije z mnogimi deležniki  tudi tokrat  ne bo šlo. 
Kot vedno ste zelo odprti za novosti, ki jih prinaša nov projekt, 
za vas je izziv vse drugačno, novo in posebno. Vam se ni nikoli 
težko prilagoditi čisto posebnim  zgodbam. To  vas bo spodbudilo 
k še večjim   dosežkom  in uspehi so tako rekoč  na dlani. Kot 
vedno,  boste tudi tokrat  uspeli animirati  in spodbuditi svoje  
bližnje, da  vam sledijo k  novim dosežkom in uspehom. V 
ljubezni  vam  veliko pomenita zasebnost in svoboda, seveda 
bo to prineslo določene posledice v vašem zasebnem življenju,  
na katere pa se ne boste ozirali. V kolikor kaj ne bo šlo prav 
vam v dobro, se boste  v skupini, v kateri delujete, odločno 
postavili na svoje stališča, to pa lahko povzroči nekaj hude krvi. 
Resnih posledic ne bo, če  se boste izognili dveh zoprnih dni, 
najprej je tu 12. s polno luno in potem praznični 26., ko bo mrk, 
zelo nevaren in neprijeten. Najbolj pametno bi naredili, če bi se 
umaknili v »ilegalo«, proč od javnosti, proč od sodelavcev, stran 
od tistih, ki jih ne želite prizadeti. V tem obdobju med 12. in 27.  
je smiselno, da se ukvarjate sami s seboj, morda z meditacijo. 
V finančnem pogledu boste dokaj uspešni in rezultati, ki jih 
zapišemo na bančnem  računu,  bodo odlični.  Vendar morate  
paziti, da bi ne vlagali po neumnem denarja v rizične  posle. 
Posebej boste v nevarnosti konec meseca!

RAK
(22.6 do 22.7.)

V tem zadnjem prazničnem mesecu boste  zelo aktivni in ne 
tako, kot so vajeni od prej drugi, da ste pasivni.  V tem mesecu se 
boste postavili za sebe, doma in še zlasti na poslu! Spremembe 
napoveduje  Jupiter, ki se bo preselil 3. v znamenje Kozoroga, 
vam bo to navrglo odlično ponudbo. Neomajno, čeprav počasi  
se boste  premaknili naprej in tako presenetili sebe in druge. Po 
dolgem času  boste zadovoljni sami s seboj. V ljubezni  boste 
prej kot ne zadržani, posebej 12., pomembno  je, da se o vseh 
tekočih zadevah pogovorite s partnerjem.  Vaša potreba po  
varnosti  bo zelo močno  izražena in v bodoče boste naredili  
vse, da bi zagotovili  za sebe in svoje samo mir in varnost! Na 
delovnem mestu boste imeli  veliko izzivov  in dela, praznikom 
navkljub vas čaka ogromno  dela in prav enostaven ta čas ne 
bo za  vas in vse, ki so povezani z vami. Premor pa pride na 
vrsto po 21. s prehodom Venere v Vodnarja.  Vse do 26. vam bo 
resnično zmanjkovalo časa, dnevi in ure bodo galopirali  z veliko 
hitrostjo v novo koledarsko leto. Rojeni proti koncu znamenja  
lahko pričakujete  dogodke, ki  bodo imeli za vse, za   vas in vaše 
bližnje  velike spremembe. Ob mrku 26. se umaknite  iz javnega 
dela življenja, malo ilegale  vam ne škodilo.   Leto boste zaključili 
na prav  poseben način, ki bo  vsem ostal v lepem spominu! Na 
ljubezenskem področju pa bodo tlele strasti. 

LEV
( 23.7. do 23.8.)

Sicer za vas to ne  bo nič novega, ker boste postali izjemno 
komunikativni in odprti za novosti.  Zdelo se bo, da se pomikate 
korak za korakom in v tem prvem delu meseca ne boste 
delovali toliko z užaljenostjo,  bolj z ustvarjalnostjo. Dinamika 
bo v ospredju, če že ne drugače, boste na sebe opozorili na nek 
zelo izviren način.  Česarkoli se boste tokrat lotili, boste počeli 
dinamično  in z zavestjo, da enostavno morate uspeti! Energije 
boste imeli v tem mesecu zabav  ogromno, da boste od nje 
preprosto prekipevali.  Pametno pa bi bilo vse te prednosti čim 
bolj pametno unovčiti  na poslovnem področju. Če  vam podam 
nekaj namigov, so to lahko uvajanje novosti na poslovnem ali 
pa na športnem področju . V tem mesecu  boste živeli na vam 
najbolj všečen način. Odprli se vam bodo novi nivoji in čisto 
drugačne priložnosti. Upočasnite se le 12., da ne boste podrli 
vse dobro nastavljeno, in 26., ki pa zahteva absolutno mirovanje! 
Končnico meseco  boste naravnali na zabavno, na druženja, 
gostili boste svoje prijatelje, da jim bodo ostali v spominu vaši 
jedilniki in eksplozije okusa.  V novo leto boste skočili z začetimi 
novimi projekti. Na ljubezenskem polju pa bo vse novo in polno 
čarobnih   zgodb. 

DEVICA
(24.8. do 23.9.)

Energijo boste v tem mesecu še zlasti po prestopu Jupitra 
zadrževali zase, kar pa se bo kasneje pokazalo kot pametna 
poteza. V komunikaciji boste tako poslovno kot zasebno zelo 
odprti, od rok vam bodo šla vsa intelektualna opravila, tudi 
študij,  pisni in ustni izpiti… Še najbolj pa se boste sprostili 
v družbi in v novih kontaktih z ljudmi, pozabite na svojo 
skromnost in se odprite in sprostite.  Prav  vam pride vaša 
tehnika sproščanja, ki vas bo zavarovala pred nevarnim stresom 
na delovnem mestu. Okoli polne lune 12. bodite previdni in se 
ne izpostavljajte. V kolikor boste prisluhnili notranjemu glasu, 
ki se imenuje intuicija, se nimate potrebe bati, vprašanje je le, 
če ji dajete veljavo ali ne! Na ljubezenskem področju vas bodo 
obvladovala močna čustva, prava strast in čas je primeren za 
osvajanje. Praznični dogodki, mesec zabav in nakupov je vsak dan 
bolj naklonjen ustvarjanju idealnih pogojev za novo ali oživitev 
stare ljubezni. Bolj se bo mesec december bližal svojemu koncu, 
bolj boste zbirali pozitivne dogodke. Začnete lahko tudi nove 
projekte, ki jih boste štartali v novem letu. Pameten umik v 
varen krog doma 26.  vas bo obvaroval problemov in nesreč! 
Nov korak pa zastavite po 27., ko se vam odprejo nova vrata 
v novo življenje!

TEHTNICA
( 23.9 do 23.10)

Da ste čim bolj svobodni bo v letošnjem decembru  pomenilo 
več, kot običajno. Srečni in čisto izpolnjeni boste le tedaj, ko 
se boste otresli skrbi  in se predajali radostim  prazničnih 
nakupov, ki vam jih ponuja ta mesec zabav. To je tudi primeren 
čas, da se odtrgate od vsakdanjika in greste na krajše potovanje, 
da si v družbi ogledate adventno okrašena mesta sosednjih 
držav. Vse to vas bo napolnilo z energijo, optimizmom in za 
vas se bo čas enostavno ustavil na področju čarobnega. Skozi 
izmenjavo mnenj  boste kljub zabavnem obdobju prišli do pravih 
in koristnih poslovnih informacij in idej. V primeru poslovnih 
povezanosti boste postali zelo močni in prodorni, par sedaj 
pride na površje rek, »vsi za enega, eden za vse«. Sedaj boste 
tudi napredovali in to kljub prazničnim poslovnim zastojem. 
Na ljubezenskem področju pa nekaj novega, zasedeni pa boste 
naredili konkretno prenovo vašega razmerja. Kritična sta dva 
dneva, polna luna 12., v tem obdobju se izognite konfliktnim 
pogovorom. Tudi 26., to  je še bolj nevaren dan, ko bo nastopil 
mrk, popolnoma se na ta dan izklopite! Tako  boste prelisičili 
nesrečo in se izvlekli brez udarcev usode! Praznovanje  bo 
tokrat  za vas in vaše nepozaben dogodek!

ŠKORPIJON
( 24.10 do 23.11)

Tokrat bo vaša okolica in ljudje okoli vas kot ogledalo, iz 
videnega se boste ogromno  naučili.  Mesec zabav bo v 
veliki meri namenjen romantiki, osvajanju in spletanju novih 
romantičnih zgodb.  Na splošno vas bodo obvladovala močna 
in globoka čustva. S svojim srčnim izbrancem boste doživeli  
mnoge lepe trenutke, ki si jih bosta oba zapomnila. Seveda pa 
boste še vedno kot tipičen Škorpijon zaprti v svoj oklep  tuhtali 
sami za sebe, to je tudi pogojeno z vašo težnjo, da obvladujete 
vse.  V sebi ste pravi vrelec moči in sile, zato se skušajte 
obvladati 12., ko bo polna luna ponujala izzive, da ne boste 
po nepotrebnem izpostavljali sebe in druge! Druga polovica 
meseca bo intenzivna in dramatična, v poslovnem segmentu 
boste opozorili ključne akterje na sebe! Druge ljudi privlačite 
zaradi svojega posebnega odnosa. Da ste skrivnostni in to, da 
bi vas bolj spoznali, vse neizmerno privlači. Na ljubezenskem 
obzorju  vas čaka romantična zgodba, toda vsemu navkljub bo 
potreben odkrit in temeljit pogovor. Priporočilo zvezdogleda 
je, poslušajte svoj notranji glas! Pri denarnih zadevah  se kaže 
dvojnost, zato pozor, ko vlagate ali kupujete večje vrednosti! 
Na dan četrtka 26. se umaknite v svoj svet! Konec leta pa bo 
za vas čaroben.

STRELEC
 ( 24.11  do 22.12)

Vaš vladar Jupiter vas zapušča 3. nepreklicno se seli v Kozoroga 
in zato se boste morali zanesti na sebe in svojo intuicijo. 
Tokrat bo za vas koristna večja skupina poslovnih ljudi, ki 
vam bodo odprli pot v nove poslovne izzive. Pomembno je, 
da vse dogovorjeno daste na papir, da bi se ne pozabilo nekaj, 
kar je bistveno.  Vse poslovne dogovore prestavite z 12.  na 
petek 13., ko so vam zvezde naklonjene! V ljubezni bo tokrat 
najbolj pomembna svoboda in upajte, da bo nasprotna stran 
to razumela in vas ne bo omejevala, ker bi to pomenilo konec 
romantične zgodbe.  Druga polovica meseca bo nekoliko bolj 
umirjena, bolj posvečena zabavnemu delu najbolj norega meseca 
in pa nakupom.  Obstaja velika verjetnost, da boste naredili 
načrt  za prihodnost, ki bi popolnoma spremenil  vaše življenje. 
Finančno bo mesec stabilen in  na obzorju je nekaj čisto novih 
projektov, ki jih boste prelili v naslednje leto. Po prazničnih 
zabavah in Božiču se ne izpostavljajte 26., ko bo mrk in nič kaj 
prijeten ne bo!  Konec mesca  boste namenili zabavnemu delu  
življenja in se bolj posvetili družinskim članom, ki ste jih do sedaj 
zanemarjali.

KOZOROG
(23.12. do 20.1.)

Na delovnem mestu vas po 3. decembru čaka sreča in kup 
izjemnih priložnosti, za kar bo imel zasluge Jupiter. Vsem se 
boste dokazali, da ste nenadomestljivi in da znate delati na prav 
poseben inovativen način.  Razmere v službi se bodo uredile in 
to v vašo korist. Tudi v partnerskem življenju  vas čaka resnost in  
sigurnost.  V tem mesecu se boste veliko pogovarjali, kar sicer ni 
vaša odlika, in tako boste še bolj utrdili vašo ljubezensko zvezo. 
Polni luni 12. se izognite, da ne naredite kakšne napake, ki bi jo 
kasneje obžalovali.  V drugem delu meseca boste bolj razigrani 
in sproščeni tako, da boste presenetili vse v svoji bližini. Tisti, ki 
študirate , sreča je na vaši strani. V tem delu meseca  se lahko 
lotite kakšnih večjih finančnih tveganj in nakupov nepremičnin.  
Vse posle lahko opravite, le  12. in 26. se umaknite iz pogovorov 
in dogovorov. Imejte v mislih krajše izlete, da si ogledate v 
družbi srčne izbire praznične prestolnice sosednjih držav, 
to vam priporočam, ker boste utrdili svojo zvezo in še nove 
priložnosti se vam odprejo. Na potovanju boste srečali ljudi, 
ki vam bodo odprli novo poslovno nišo, nov posel v novo leto 
2020,  zakaj pa ste doslej mislili, da so izleti zgolj in samo zabava 
in obremenitev. Tokrat bo to čisto  nekaj drugega.

VODNAR
( 21.1. do 19.2.)

V tem najbolj norem in zabavnem mesecu vam bo življenje 
ponudilo veliko priložnosti in izzivov. Spremembe imate radi 
in ste eden redkih stanovalcev zodiaka, ki ne doživi stres ob 
uvajanju novih tehnologij v poslu in na splošno. V bodoče boste 
postali še bolj zvedavi,  po 21. se boste ujeli z Venero, ki se 
bo spogledovala  z vami še v drugo leto. Torej, če ste oddali 
svoje srce že prej, bodite previdni, da se ne zapletete v kakšno 
zvezo, ki bi vam zakomplicirala življenje.  Vi  od nekdaj živite v 
svojem svetu, tudi zato delate stvari, ki jih drugi ne razumejo 
in ste na nek način v poslovnem življenju čislani zaradi svoje 
izjemnosti. V tej zaključku leta boste presenetili nekatere, ko se 
boste postavili za sebe in svoje ideje. V prihodnje se vam bodo 
odprle možnosti novega izobraževanja in potovanja na tuje! 
Bodite edino pametno previdni 12., ko bo luna nagajala vsem in 
tudi vam, in 26., ko bo znameniti sončev mrk, ko res ni pametno 
izzivati življenja.  V ljubezni pa je ponovno v ospredju svoboda, 
nihče in nič vas ne more ujeti  v svoje mreže in vam vzeti najbolj 
cenjeno vrednoto po kisiku, to je svoboda. Vsak, ki bi si vas želel 
omejevati, vas bo v istem trenutku izgubil. Letos boste pričarali 
najbolj nor skok v novo leto, vsem bo ostal v spominu.

RIBI
( 20.2. do 20.3.)

Mesec zabav in daril je vsako leto vaš najljubši. Mističen, 
skrivnosten, čaroben in poln energije, ki vam  ponuja srečo, 
ko kupujete ali delate darila.  V prvem delu meseca  vsaj do 
polne lune 12. hranite energije za sebe in v tem obdobju se  
ne odločajte glede pomembnih zadev! V drugem delu meseca 
vam bo vse bolj enostavno in kot bi pluli s tokom, vse načrte 
boste izpeljali  brez zapletov in stresov. Ob rojstvu vam je bila 
dana intuicija, ki je vaša zvesta spremljevalka in pomočnica. 
Finančno boste stabilni in kljub mesecu, v katerem se na veliko 
zapravlja, boste vi preudarno porabljali svoj denar. Morda se 
vam ponudi priložnost, da naredite posel leta čisto na koncu 
iztekajočega  se 2019. Velik poudarek dajte na komunikacijo, 
tako doma kot na delovnem mestu. Na službenem področju se 
vam kažejo spremembe v obliki nove pogodbe ali drugo delovno 
mesto. Bodite previdni 12., ko bo polna luna nagajala vsem in 
tudi vam, in 26., ko bo sončev mrk lahko prinesel velike težave. 
Če se boste »potuhnili«, se vam ne bo nič zgodilo! Tokratno 
silvestrovanje bo nekaj izjemnega!

astro.roza@gmail.com
041 696 809

100% SUV. 100% HIBRIDNA MOČ.

Povprečna poraba goriva za modele RAV4 je 4,4 do 6,4 l/100km in emisije CO₂ 100 do 145 g/km. 
Emisijska stopnja modela Toyota RAV4: EURO 6d-temp. Emisija NOx je od 0,0021 do 0,0156 g/km. 
Ogljikov dioksid (CO₂) je najpomembnejši toplogredni plin, ki povzroča globalno segrevanje. Emisije 
onesnaževal zunanjega zraka iz prometa pomembno prispevajo k poslabšanju kakovosti zunanjega 
zraka. Prispevajo zlasti k čezmerno povišanim koncentracijam prizemnega ozona, delcev PM10 in PM2,5 ter 
dušikovih oksidov. Toyota Adria d.o.o., Brnčičeva ulica 51, 1231 Ljubljana - Črnuče. Slika je simbolična.WWW.TOYOTA-JEREB.SI

CENTER JEREB
Polje 9b, Izola
(05) 616 80 81

NOVI

Talaso Strunjan

Talaso Strunjan  | 05 67 64 472 | salia@terme-krka.si | www.terme-krka.si

IDEJA ZA NOVOLETNO DARILO
Darilni bon Term Krka. Podarite doživetje! 

TALASO CENTER SALIA
• Antistresna masaža glave, vratu in obraza
• Sprostitev hrbta s toplo fango oblogo in terapevtsko masažo 
• Razstrupljanje z morskimi algami in DETOX masažo 
• Pomlajevanje obraza in telesa z neinvazivno TECAR terapijo 
• Magnezijeva masaža

BAZENI Z MORSKO VODO
Ugodno: večerno 2-urno plavanje med 18. in 21. uro, le 6,00 EUR. 

SAVNE
Sedem savn v mediteranskem stilu. 
Edinstveni rituali ob pon., tor., pet. in vikendih.  

UGODNO - zagotovite si vstopnice za kopanje, savnanje in masaže 
v predprodaji po nižji ceni. Nakup velja le še do 15. 12. 2019.

Nege • Masaže • Bazeni z morsko vodo ∙ 

Svet savn s teraso na prostem
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